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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

خطر بزرگ بودجه 401
دکتر احمد میدری در یادداشتی با تحلیل بودجه 
سال آینده می نویسد: واقعیت های بودجه سال 
آینده با تبلیغاتی که در خصوص آن شده، تفاوت 
دارد. منابع درآمدی غیرپایدار و غیرواقعی در برابر 
فراوان  های  بودجه  افزایش  قطعی،  های  هزینه 
برخی نهادها، ابهام در بودجه شرکت های دولتی، 
عدم اعمال مصوبات مرتبط با اصلاح ساختار بودجه 
و... بخشی از مشکلاتی بود که کارشناسان آنها را 
استخراج و در خصوص آنها تذکر می دادند. اما در 

کنار این موارد، خطر بزرگ تری در...
۰4

 گزارش

3 اولویت آقای شهردار
بودجه ۱40۱ شهرداری اصفهان به مبلغ ۱۳ هزار و 
4۹۳ میلیارد تومان روز یکشنبه یکم اسفندماه در 
جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان به تصویب 
اصفهان  شهرداری   ۱40۱ سال  بودجه  رسید. 
26 دیماه به شورای شهر ارائه شد و سپس در بازه 
زمانی یک ماهه در شورای اسلامی شهر با حضور 
قرار  بررسی  اصفهان مورد  و نخبگان  کارشناسان 
گرفت. براساس گزارش شهردار اصفهان، سه هدف 
کلان شامل »کاهش آلودگی هوا« »ارتقای جایگاه 

شهر با توجه به حوزه گردشگری و ...
۰3

حل معضل زاینده رود نیازمند عزم ملی است؛

تیشه به ریشه زاینده رود
دریچه های سد زاینده رود که صبح روز ۱2 بهمن ماه باز شده بود، با تصمیم کارگروه سازگاری با کم آبی باردیگر  بسته شد تا 
خوشحالی ۱2 روزه مردم اصفهان هم پایان یابد. در این بین اما این بازگشایی به کانون بحث و جدل مدیران دو استان همسایه 
تبدیل شد. امام جمعه شهرکرد با انتقاد از بازگشایی سدزاینده رود، آن را مخاطره جدی برای تامین آب آشامیدنی دو استان 
دانست و  از  نحوه مدیریت سد زاینده رود انتقاد کرد. معاون امور عمرانی استانداری نیز تاکید کرد که اصفهان به هیچ وجه زیر بار 
تغییر مدیریت سد زاینده رود نمی رود  و اگر صحبت تغییر  خط مرزی اصفهان مطرح شود، نسبت به آن واکنش نشان خواهد داد؛

گزارش

۰2
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هفدهمین نمایشگاه جامع قرآن و عترت اصفهان در فروردین ماه سال ۱40۱ و 
همزمان با ماه مبارک رمضان برپا می شود و برنامه ریزی ها برای هر چه باشکوه تر 
برگزار شدن این نمایشگاه از هم اکنون آغاز شده است. شایان ذکر است، این 
نمایشگاه پس از سه سال وقفه و با برنامه ریزی های مدون و رویکردهای جدید، در 
روزهای 24 تا ۳0 فروردین ماه ۱40۱ و همزمان با روزهای ۱۱ تا ۱۷ ماه مبارک 

رمضان در اصفهان برپا خواهد شد.

یک عضو کمسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس گفت: محتکران نبض بازار را 
در دست گرفته اند. حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی، نماینده مردم خمینی شهر در 
مجلس می گوید: تا زمانی که قانون تعزیرات ضعیف است، اشباع بازار برنج توسط وزارت 
جهاد کشاورزی با هدف تنظیم بازار این محصول، سر از انبارهای محتکران و دلال های در 
می آورد. وی افزود: این مسئله را به صراحت و شفافیت به ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی 

گفتم و ایشان هم هیچ پاسخی در مقابل این شبهه و این اعتراض نداشت.

محتکران نبض بازار را در دست گرفته اند!نمایشگاه قرآن و عترت اصفهان برگزار می شود
اقتصاد اصفهان

     دیدگاه

موانع تولید
زیادند!

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

اخیر  اصفهان گفت: در سال های  اصناف  اتاق  نوسان:رئیس   
دولت به ظرفیت مردم و بخش خصوصی که اصناف هستند، 
حوزه  کسب وکار  معضل  بزرگ ترین  این  و  نکرده  توجهی 
اصناف است. رسول جهانگیری با اشاره به اینکه امروز سرریز 
جمعیت بیکار کشور وارد اصناف می شوند، اظهار کرد: استخدام 
دولتی همواره شرایط و ضوابط سختی همچون آزمون ورودی، 
محدودیت سنی و ... دارد، اما تنها بخشی که به راحتی می تواند 
فضای کسب وکار را برای قشر بیکار مهیا کند، اصناف است. وی 
اصناف را شمشیری دو لبه دانست و افزود: اگر واحدهای صنفی 
بیش از تعداد و استانداردهای مشخص افزایش یابد، شاهد رقابت 
ناسالم و ارائه کالا و خدمات بی کیفیت و درنهایت ورشکستگی 
آنها در اقتصاد خرد می شویم، اما اگر در دادن مجوزها به درستی 
و کارشناسی اقدام شود، اصناف می تواند سرریز جامعه بیکار را 
پوشش دهد. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که 

درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

دانشگاه های اصفهان 
در جمع برترین  دانشگاه های جوان دنیا

موسسه استنادی علوم و پایش علم و فناوری نتایج آخرین نظام رتبه بندی تایمز 
2022 را منتشر کرد که در فهرست ۵۳۹ دانشگاه برتر جوان با قدمتی کمتر از 
۵0 سال نام ۳۷ دانشگاه از ایران می درخشد. دانشگاه های آزاد اسلامی نجف آباد 
)۱۳6(، کاشان )۱4۸(، علوم پزشکی کاشان)۱۷4( و دانشگاه صنعتی اصفهان 
)2۵0-20۱( از استان اصفهان در این رتبه بندی قرار دارند. پایگاه رتبه بندی 
تایمز فهرست سال 2022 دانشگاه های جوان دنیا با قدمتی کمتر از ۵0 سال 
شامل ۵۳۹ دانشگاه در سراسر دنیا را اعلام کرده است. در این نظام رتبه بندی 
2۵۱ دانشگاه با عنوان "Reporter" آورده شده است و به این معنی است 
که اطلاعات رتبه بندی تایمز را تکمیل کرده اند، اما حد نصاب قابل قبول برای 
حضور در رتبه بندی را نداشته اند. دو دانشگاه علوم پزشکی کردستان با رتبه 
6۷ و دانشگاه علوم پزشکی مازندران با رتبه ۷2 دانشگاه های اول و دوم ایران 
و در بین صد دانشگاه برتر دنیا در این فهرست هستند. دانشگاه های پزشکی 
مازندران، پزشکی ارومیه، آزاد اسلامی نجف آباد، پزشکی کاشان، صنعتی سهند، 
مراغه، علوم توانبخشی و سلامت اجتماعی، پزشکی زنجان، دامغان، خلیج فارس 
و علوم پزشکی سمنان برای نخستین بار در این نظام رتبه بندی حضور یافته اند.

خیز فعالان صنعت طلا و جواهر 
برای حضور در گلدینکس ۲۰۲۲

نمایشگاه  داریم  سعی  گفت:  اصفهان  نمایشگاه های  شرکت  مدیرعامل 
نمایشگاه  قیمتی، ششمین  فلزات گران بها، طلا و سنگ های  بین المللی 
بورس، بانک، بیمه و فرصت های سرمایه گذاری ۱40۱ در اصفهان را در 
سطح منطقه گسترش دهیم. علیرضا مرتضوی در نشست رونمایی از پوستر 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی فلزات گران بها، طلا و سنگ های قیمتی، 
ششمین نمایشگاه بورس، بانک، بیمه و فرصت های سرمایه گذاری ۱40۱ در 
اصفهان، اظهار کرد: اصفهان مفاخر زیادی در هنر، صنعت و صنایع مختلف 
دارد که یکی از آنها طلا است و اصفهان با معادنی که دارد، یکی از قطب های 
استخراج طلا و از قطب های ماشین آلات مرتبط با طلا به شمار می رود.
 وی افزود: سعی داریم در نمایشگاه ۱40۱ که به نظر من و بسیاری از 
کارشناسان کیفی ترین نمایشگاه سال آینده خواهد بود را در سطح منطقه 

گسترش دهیم.

کاهش ۳۰ درصدی توان زراعی اصفهان 
مدیر بخش زراعت جهاد کشاورزی استان اصفهان گفت: بسته بودن آب 
تمام  زراعی  توان  از  باعث کاهش ۳0 درصدی  به طور متوسط  زاینده رود 
شهرستان های اصفهان می شود. پیمان فیروزنیا با اشاره به اینکه هنوز تصمیمی 
درباره نوبت بعدی رهاسازی آب صورت نگرفته است، اظهار کرد: این مسئله 
به حجم آب پشت سد زاینده رود بستگی دارد و باید در سطح مدیران استان 
اتخاذ شود. وی درباره اینکه تمام حجم آب آزاد شده در این دوره به مصرف 
امر کشاورزی نرسید، گفت: به هر حال بخشی از این آب در خاک نفوذ می کند 
و ممکن است برداشت هایی هم در مسیر اتفاق بیفتد، اما براساس برآوردهای 
صورت گرفته انتظار می رود در نتیجه رهاسازی اخیر آب، سطحی معادل ۱0 
تا ۱۵ هزار هکتار کشت در زمین های شهرستان اصفهان صورت گیرد که از 
این میزان ۱0 تا ۱۱ هزار هکتار به کشت جدید اختصاص یافته و بقیه مربوط 
به زمین هایی است که عملیات کشت آنها در پاییز کلید خورده و از فرصت 

آبیاری اخیر به عنوان آبیاری تکمیلی خود استفاده کرده اند.

ثبت ۳ عنصر میراث فرهنگی ناملموس کاشان
 در فهرست آثار ملی

رئیس اداره میراث فرهنگی کاشان گفت: سه عنصر میراث فرهنگی ناملموس 
کاشان در فهرست آثار ملی ثبت شد. مهران سرمدیان با اشاره به اینکه 
تاکنون ۳۸ اثر میراث فرهنگی ناملموس در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده 
است، اظهار داشت: در تازه ترین مورد سه عنصر میراث فرهنگی ناملموس 
کاشان در فهرست آثار ملی ثبت شد. وی با بیان اینکه آداب تعزیه مشکات، 
آداب ختم سی پاره قرآن جوشقان قالی و صابون سازی قمصر سه اثر ثبت 
شده هستند، ابراز داشت: این آثار پس از بررسی در شورای ثبت و حرایم 
استان و ارسال به اداره کل ثبت در جلسه شورای ملی ثبت میراث فرهنگی 
ناملموس کشور به ثبت رسیدند. رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری کاشان با اشاره به اینکه دو اثر مهارت های قالیبافی کاشان و 
آئین سنتی قالیشویان مشهد اردهال کاشان ثبت جهانی هستند، تصریح 
کرد: امیدواریم دیگر میراث فرهنگی ناملموس کاشان با تلاش های انجام 

شده ثبت جهانی شوند.

بزرگ ترین معضل کسب وکارها

مردم  که  شود  می  سالی  چند  حالا 
ساکنان  عنوان  به  چهارمحال وبختیاری 
تونل  اجرای  به  زاینده رود  بالادست 
مردم  هستند؛  معترض   »۳ »کوهرنگ 
خوزستان هم با انتقال آب سرشاخه های 
دارند،  مشکل  اصفهان  به  کارون 
از  آب  انتقال  به  نسبت  اصفهانی ها 
استانشان به کرمان و یزد اعتراض دارند 
و هر چند وقت یک بار هم سر و صدای 
یکی از این اعتراض ها بلند می شود. حالا 
اما استان بالا دست، دست پیش ر ا هم 
گرفته و بر تغییر نحوه مدیریت سد زاینده 
رود تاکید دارد. به اعتقاد کارشناسان اگر 
این اختیار نیز از اصفهان گرفته شود، باید 

کار زاینده رود تمام شده دانست. 

میزان بارگذاری
خارج از توان حوضه

اصفهان  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
معتقد است که تغییر اقلیم یک واقعیت 
در مقیاس جهانی است که در کشور ما 
ایران و در حوضه گاوخونی شدید تر از 
همه جا است. سید ابوالفضل مسعودیان 
اضافه می کند: حوضه گاوخونی از 2۱ 
حوضه کوچکتر تشکیل شده است. ما به 
لحاظ ارتفاعی، از ایران مرتفع تر هستیم 
بر این اساس از رطوبت کمتر و گرمای 
 46 گفت:  وی  می بریم.  رنج  بیشتری 
درصد از مساحت این حوضه زمین غیر 
قابل استفاده است. دمای محیط حوضه 
گاوخونی در هنگام روز بسیار پر حرارت 

است. وضعیت پوشش گیاهی صرفا در 
مسیر زاینده رود است و مرگ زاینده رود 
یعنی مرگ حیات در کل حوضه آبی و 
اگر کل آبی که در جو حوضه وجود دارد 
را فشرده کنیم یک سانتی متر آب به ما 
می دهد یعنی در محلی زندگی می کنیم 
که در جو آن نیز آب نیست. در حوضه 
بهترین  گاوخونی حداکثر ۱20 روز در 
از  داریم. ۸0 درصد  آبریز  نقطه حوضه 
حوضه ما ۱۵ روز و کمتر از آن و فقط 20 
درصد از حوضه بیش از ۱۵ روز پوشش 
برفی دارد. این در حالی است که متوسط 
بارندگی ۱60 میلیمتر است که متوسط 
ایران 200 میلیمتر است. ۹۸  بارندگی 
زیر  گاوخونی  حوضه  بارندگی  درصد 
۱0 میلیمتر و فقط 2 درصد آن بالای 
۱0 میلیمتر است بر این اساس این باران 
باعث افزایش رطوبت خاک و تغذیه منابع 
زیرزمینی نخواهد شد و عمده ای بارندگی 
افزود:  مسعودیان  شد.  خواهد  تبخیر 
بررسی 20 ساله نشان می دهد سالی ۳ روز 
از روزهای برفی ما کاهش پیدا می کند و 
در اثر آن جذب انرژی بیشتر شده و دما به 
مرور افزایش پیدا می کند در نتیجه اطراف 
سد گرمتر شده و با تبخیر بیشتری مواجه 
خواهیم شد. تغییرات اقلیمی یک واقعیت 
مهمی است که اتفاق افتاده اما مقصر این 
وضع آبی تغییر اقلیم نیست بلکه مدیریت 
مصرف می تواند ما را نجات دهد چراکه 
بارگذاری های ایجاد شده از توان طبیعی 
حوضه خارج است و باید این روند اصلاح 

شود. ۱۷ سال پیش تحقیقاتی را انجام و 
منتشر کردیم و اوضاع امروز را بر اساس 
مستندات علمی پیش بینی کردیم اما 
هیچ  اجرایی  های  دستگاه  متاسفانه 

توجهی نکردند.

محوری ترین
 عنصر زندگی اجتماعی

رضا اسماعیلی، جامعه شناس نیز معتقد 
زاینده رود،  رودخانه  کردن  باز  است: 
نشاط و امیدی را بین مردم ایجاد کرد و 
باعث  موقتی  پدیده  این  دیگر  از سوی 
سرزندگی  چرا  که  شد  نگرانی  این 
دیگر،  عبارت  به  نیست  پایدار  اصفهان 
زاینده رود در این مدت ۱0 – ۱2 روزه، 
یک محرک شادی بخش برای شهروندان 
دارد که  این شادی دوام  زمانی  اما  بود 
جریان رودخانه جریان آب دائمی باشد. 
دانشگاه،  استادیار  و  جامعه شناس  این 
را  اصفهان  در  آب  جریان  پیامدهای 
برای جامعه، پیشران و محرک می داند 
و می افزاید: شادی های موقت کمی حال 
جامعه را بهبود می بخشد؛ اما برای اینکه 
شاهد شادی و نشاط پایدار افراد جامعه 
باشیم باید این خواسته عمومی که تداوم 
جریان آب در رودخانه زاینده رود است، 
جامه عمل بپوشد. اسماعیلی با اشاره به 
اینکه آب همچنان به عنوان محوری ترین 
ادامه  است،  ما  اجتماعی  زندگی  عنصر 
می دهد: چه در زمانی که آب جاری است 
و چه زمانی که مشکل خشکسالی باعث 

و  منفی  پیامدهای  بروز  و  رود  خشکی 
ابعاد منفی آن در منطقه می شود، نشان 
در  آب  و محرک  پیشران  نقش  دهنده 
تمدن فلات مرکزی است البته دوام این 
عامل زمانی است که جریان طبیعی آب از 
سراب تا پایاب برقرار شود. وی درباره ابعاد 
مثبت جریان آب زاینده رود بر شهروندان 
جریان  متغیر  کردن  اضافه  با  می گوید: 
گردهمایی های  دوباره  رودخانه،  در  آب 
افراد و خانواده ها در کنار آن شکل گرفت 
و مردم به شادی و نشاط پرداختند در 
صورت جریان دائمی زاینده رود به دلیل 
برخورداری افراد از آرامش بیشتر، خلق 
و  و منش  تغییر می کند  آن ها  و خوی 
ارتباطات زندگی  رفتار آن ها در جریان 
نتیجه  در  می یابد؛  بهبود  اجتماعی 
رفتارهای  و  خشونت ها  کاهش  شاهد 
همراه با پرخاشگری در جامعه خواهیم 
پیامدهای  به  اشاره  با  اسماعیلی  بود. 
در  می گوید:  زاینده رود،  خشکی  منفی 
برداشت  برای  آب  توزیع  ضرورت  کنار 
کشاورزان، جریان آب باعث می شود که 
منطقه  تمدنی  محور  دوباره همه حول 
و رودخانه  اصفهان  یعنی  ایران  مرکزی 
زاینده رود گرد هم آیند و این امر، نشانگر 
و یادمان حیات تمدنی قلب کویر ایران 

خواهد بود.
برنامه ریزی  و  مدیریت  گروه  استادیار 
فرهنگی، دانشگاه آزاد اسلامی خوراسگان 
مانند  مشکلاتی  افزایش  به  اشاره  با 
افسردگی و خشونت در جامعه، می گوید: 
نبود  مانند  اقتصادی  فشارهای  وقتی 
تعادل درآمد و هزینه ها به عنوان مهم ترین 
مشکل معیشتی خانواده ها مطرح باشد، در 
کنار همه گیری کرونا و محدودیت های 
اجتماعی که برای پیشگیری از ابتلاء به 
این بیماری باید رعایت شود، اضافه شدن 
یک پدیده طبیعی و دائمی شدن جریان 
آب، می تواند حل کننده بسیاری از این 

مسائل باشد. 
برای  قوی  انگیزه  یک  را  رودخانه  وی 
حل مشکلات اجتماعی معرفی و اظهار 
متغیر  یک  از  فراتر  زاینده رود  می کند: 
متغیر  یک  به  می تواند  و  است  جنبی 
اثرگذار و تغییردهنده و کاهنده مشکلات 
کنونی،  شرایط  در  رفتاری  و  اجتماعی 
از  بسیاری  اسماعیلی  شود.  تبدیل 
و عادت واره هایی  اجتماعی  پروتکل های 
استان  در  زاینده رود  رودخانه  حول  که 
اصفهان به وجود آمده را زمینه ساز بهبود 
می گوید:  و  می داند  اجتماعی  تعاملات 
جاری بودن این رود سبب می شود که 
ارتباطات و تعاملات اجتماعی، همچنین 
جایگاه پدیده امید و آرزوهای اجتماعی و 
نشاط در جامعه بهبود یابد و نویدبخش آن 
است که فردایی بهتر از آنچه امروز مردم در 
آن زندگی می کنند؛ از طریق رودخانه در 
پیش خواهد بود، به عبارت دیگر رودخانه 
زاینده رود آینه فردای روشن تر با مشکلات 

کمتر و با نشاط بیشتر برای مردم است.

دریچه های سد زاینده رود که صبح روز ۱۲ بهمن ماه باز شده بود، با تصمیم کارگروه سازگاری با 
کم آبی باردیگر  بسته شد تا خوشحالی ۱۲ روزه مردم اصفهان هم پایان یابد. در این بین اما این 
بازگشایی به کانون بحث و جدل مدیران دو استان همسایه تبدیل شد. امام جمعه شهرکرد با 
انتقاد از بازگشایی سدزاینده رود، آن را مخاطره جدی برای تامین آب آشامیدنی دو استان دانست و  از  نحوه 
مدیریت سد زاینده رود انتقاد کرد. معاون امور عمرانی استانداری نیز تاکید کرد که اصفهان به هیچ وجه زیر بار 
تغییر مدیریت سد زاینده رود نمی رود و اگر صحبت تغییر  خط مرزی اصفهان مطرح شود، نسبت به آن واکنش 

نشان خواهد داد؛ 

هفته نامه نوسان

گروه شهری

حل معضل زاینده رود نیازمند عزم ملی است؛

تیشه به ریشه زاینده رود

امور  هماهنگی  معاون  نوسان:   
اصفهان گفت:  استانداری  اقتصادی 
۸۲۵ معدن فعال در استان اصفهان 
وجود دارد و اصفهان از این نظر مقام 
اختصاص  خود  به  کشور  در  را  اول 
داده است اما زنجیره این معادن کامل 
نیست و صنایع پایین دستی را ندارند 
با مسایل و مشکلات خاص خود  و 

مواجه هستند.
امروز  اینکه  بیان  با  نقش  امیررضا 
تولیدی  واحدهای  موانع  و  مشکلات 
استان اصفهان بسیار زیاد است اظهار 
واحد  هزار  مجموع حدود ۹  از  کرد: 
صنعتی در این استان نزدیک به نیمی 
از آن ها تعطیلند و یا زیر ظرفیت و 
از ۳0 درصد ظرفیت در حال  کمتر 

فعالیت هستند. 
بیش از چهار هزار واحد صنعتی در 
استان تعطیل و یا نیمه تعطیل هستند 
مشکلات  از  بخشی  تنها  این  که 
واحدهای صنعتی در استان اصفهان 

محسوب می شود. 
 600 و  هزار  حدود  کرد:  اظهار  وی 
نیمه  بالای 60 درصد  طرح صنعتی 
تمام در استان اصفهان وجود دارد که 
این مشکلات بویژه در زمینه افزایش 
نرخ ارز از سال ۹۷ به بعد اتفاق افتاده 
ادامه کار  است که این واحدها برای 
نیاز به کمک و ارائه تسهیلات دارند. 
ارائه تسهیلات  با اشاره به اینکه  وی 
از  ثابت  سرمایه  تسهیلات  بویژه  و 
واحدهاست  این  ضروری  نیازهای 
در  استانداری  مجموعه  کرد:  اضافه 
این زمینه اقداماتی خوبی انجام داده 
آغاز شده  است و حرکت های خوبی 
که در مرحله اول طرح های نیمه تمام 
صنعتی را در استان ساماندهی شوند 
و در دستکم نیمی از این واحدها را در 
اهداف چهارساله قرار داده شده است 

که به یک وضعیت مشخصی برسند.
در  فعال  معدن   ۸2۵ گفت:  نقش 
استان اصفهان وجود دارد و اصفهان 
به  را در کشور  اول  این نظر مقام  از 
خود اختصاص داده است اما زنجیره 
صنایع  و  نیست  کامل  معادن  این 
پایین دستی را ندارند و با مسایل و 
مشکلات خاص خود مواجه هستند. 
قانونی  های  محمل  وی،  گفته  به 
خیلی خوبی برای حمایت از فعالان 
اقتصادی در استان ایجاد و احیا شده 
موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  و  است 
تولید استان به روز شده است و تعداد 
پرونده های بانکی در این ستاد به صفر 

رسیده است.
ستاد  های  داد:جلسه  ادامه  نقش 
تسهیل استان بصورت هفتگی بیش 
بررسی  برای  ساعته  پنج  تا  چهار  از 
صنعتی  واحدهای  بانکی  مشکلات 
این  که  شده  می  برگزار  تولیدی  و 
و  است  رسیده  صفر  به  ها  پرونده 
بانکی  غیر  پرونده  چهل  حدود 
باقیمانده که بطور تقریبی سر سامان 

پیدا کرده است. 
این مصوبات  اجرایی شدن  افزو:  وی 
از  بعضی  با  ما  مشکلات  از  یکی 
برخی  که  بود  اجرایی  دستگاه های 
از آنها زیر بار مصوبات ستاد تسهیل 
نمی رفتند که با حمایت قوه قضاییه، 
این دستگاه ها ملزم به پیروی از این 
مصوبات شدند و در زمان حاضر بیش 
تسهیل  مصوبات ستاد  درصد  از ۹0 
و رفع موانع تولید استان اجرایی می 
شود و خیلی از مشکلات این واحدها 
این واحدها را  بانکی  و بویژه مسایل 

برطرف کرده است.

 نوسان : نماینده مردم اصفهان در مجلس 
شورای اســلامی گفت: نزدیک به 2 هزار 
طرح توســعه یا ایجابی در اصفهان وجود 
دارد که در سال 200 میلیون متر مکعب از 

آبخوان ها برداشت آب را شاهد هستیم.
مهدی طغیانی در ارتباط با توسعه صنعت 
در اصفهان اظهار کرد: توســعه صنعت در 
اصفهان باید مطابق با شرایط جغرافیایی 
اســتان از جمله محدودیت آب و آلودگی 

هوا صورت بگیرد. وی به طرح توسعه صنعت 
در کمشچه با استفاده از پســاب خبر داد و 
گفت: در اجرای طرح های توســعه صنعت 
در استان هیچ گونه نظارتی را شاهد نیستیم.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی خاطرنشان کرد: در عرصه توسعه 
صنایع در اصفهان به اشباع رسیدیم و لازم 
است برای توسعه صنایع از جمله آنچه در 
منطقه ویژه اقتصادی شــهرضا مشاهده 

می کنیم از طرح های راهبــری برای رفع 
آلودگی ها استفاده شود. 

وی گفت: برخــی از کارهــا و برنامه های 
موجود ناظر به اقدامات ما در آینده اســت 
و باید بیش از پیش مراقب زمینی باشــیم 
کــه در آن زندگــی می کنیــم. طغیانی 
خواستار تغییر سبک زندگی در شهرهای 
صنعتی از جمله اصفهان شد و گفت: این 
تغییــرات و نگاه به طرح های توســعه ای 

باید در ســطح مدیریتی شــکل بگیرد.
اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، 
بیش از ۹ هــزار واحد تولیــدی کوچک و 
بزرگ با ســرمایه 22۱ هزار میلیارد ریال و 
اشــتغال 26۳ هزار نفر، حدود۸40 معدن 
در حال بهره برداری با سرمایه گذاری بیش 
از ۱0 هزار میلیارد ریال و حدود۱۸0 هزار 
واحد صنفی، صنعتی ترین استان کشور به 

شمار می آید.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی:

۲۰۰۰ طرح توسعه در اصفهان فعال است
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اصفهان  شهرداری  نوسان:   
گام های بلندی را در حوزه مدیریت 
و  برداشته  پیش  به  پسماندها 
تکنیک ها  از  بهره مندی  درصدد 
و روش های نوین علمی مطابق با 

استانداردهای جهانی است. 
پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری اصفهان در این ارتباط می گوید: 
این سازمان،  پروژه های شاخص  از  یکی 
احداث مرکز هوشمند آموزش مدیریت 
نامه  تفاهم  براساس  که  است  پسماند 
همکاری این سازمان با اداره کل آموزش 
و پرورش استان اصفهان، در محل موزه 
علوم و فنون انجام گرفته است. موزه علوم 
و فنون، سالانه 2۵هزار بازدیدکننده دانش 
آموز دارد که فرصت مناسبی برای ارائه 
شمار  به  پسماند  مدیریت  آموزش های 
می رود. »غلامرضا ساکتی« با بیان اینکه 
با مساحت ۱۷0 مترمربع در  این پروژه 
محل موزه علوم و فنون اجرا شده است، 
می افزاید: هدف از اجرای این پروژه ارائه 
آموزش های کاربردی در زمینه مدیریت 
پسماند با استفاده از ابزارها و تکنیک های 
از جمله سینمای چند  نوین و خلاقانه 
بعدی، صفحه گردان نمایش و پرده سبز 
به  پروژه  این  است. همچنین مخاطبان 
طور عمده دانش آموزان هستند اما امکان 
بازدید سایر گروه ها نیز فراهم خواهد شد. 
به گفته او، ظرفیت هر دور بازدید از این 
بازه 4۵ دقیقه ای  پروژه ۳0 نفر در یک 
است، درصد پیشرفت پروژه در حال حاضر 
به ۸۵ تا۹0 درصد رسیده و بودجه عمرانی 
است  تومان  میلیون   ۸00 حدود  آن 
نیز همچنان  پروژه  تجهیزات  که خرید 

ادامه دارد.
پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری اصفهان، »احداث خطوط جدید 
پردازش پسماند تر« را پروژه مهم دیگر 
این  و می گوید:  این سازمان می داند  در 
پروژه با هدف افزایش ۵0 درصدی بازده 
پردازش پسماند، مناسب سازی محیط کار 
جهت ارتقای کرامت انسانی، بهبود کیفیت 
مواد ورودی در تکنولوژی های نوین مانند 
هاضم و پیرولیز و بهبود مرغوبیت کود آلی 
با هزینه لی بالغ بر ۳۷0 میلیارد ریال در 
سال ۱400 به بهره برداری رسیده است. 
ساکتی با اعلام اینکه »ساماندهی و توسعه 
لاگون های تبخیری و کانال های شیرابه« از 
دیگر پروژه های به بهره برداری رسیده در 
سال جاری است، شرح می دهد: این پروژه 
با هدف پایان بخشی به تخریب خاک و 
عنوان  به  و  انتشار شیرابه ها  اثر  در  آب، 
گامی بزرگ در جهت کنترل و تصفیه این 

شیرابه ها اجرا شده است. 
»ساماندهی و توسعه سایت های توده ریزی 
و جلوگیری از تخریب خاک و آب« پروژه 
پسماند  مدیریت  سازمان  در  دیگری 
این  اصفهان است. مدیرعامل  شهرداری 
شده،  ذکر  پروژه  درخصوص  سازمان 
افزایش  هدف  با  پروژه  این  می گوید: 
راندمان تولید کود آلی حاصل از پسماند 
در سال جاری به بهره برداری رسیده است.

پسماند  مدیریت  سازمان  دیگر  پروژه 
شهرداری اصفهان در سال جاری »خرید، 
دستگاه  از  بهره برداری  و  اندازی  راه 
آنطور  است.  بی هوازی«  هاضم  پایلوت 
که مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
اهداف  می گوید،  اصفهان  شهرداری 
این پروژه عبارت است از کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای، استفاده از منبع انرژی 
تجدیدپذیر بیومس، پایان دادن به بوی 
نامطبوع زباله، کنترل شیرابه و دستیابی 
به دانش ساخت و بهره برداری از کارخانه 

هاضم بی هوازی.

رئیس کمیسیون پایش شورای شــهر اصفهان گفت: سامانه "سوت زنی" یک کانال 
ارتباطی امن و صریح اســت تا اگر شهروندان در مناطق و ســازمان ها با هر گونه سو 
جریان، فســاد اداری روبرو شدند آن را به آســانی بتوانند با یک تلفن گزارش دهند. 
احمدرضا مصور اظهار کرد: از خصوصیات حکمروایی خوب که در مدیریت شــهری 
مدرن مطرح اســت، این اســت که به هر نحوی در لایحه های مختلف شهری مانند 

لایحه های اطلاعات، اقدامات و نظارت شفافیت برقرار باشد.

لایحه »حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت« از ســوی معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری اصفهان به شورای اسلامی شهر اصفهان ارایه شد. پیرو دستور شهردار اصفهان 
درخصوص تهیه و ارائه لایحه مذکور و طی هماهنگی های به عمل آمده با معاونت های 
برنامه ریزی و توسعه سرمایه انســانی، حمل و نقل و ترافیک، فرهنگی اجتماعی و اداره 
کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان، لایحه »حمایت از حقوق افراد دارای 

معلولیت« به صحن علنی ششمین شورای اسلامی شهر اصفهان ارایه شد.

لایحه حمایت از حقوق افراد معلول به شورا رفت کانال امن ارتباطی شهروندان

گزارش

گزارش

گام های بلند شهرداری 
در مدیریت پسماندها

چهار طرح جدید سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان؛

شهردار اصفهان در جلسه تصویب بودجه 
شهر  اسلامی  شورای  در  شهرداری 
اصفهان گفت: فضای بررسی بودجه ۱40۱ 
شهرداری اصفهان بسیار  عالمانه، موثر و 
مُنطبق با اندیشه و تفکر دیده شده است. 
علی قاسم زاده افزود: ما از مردم در تدوین 
بودجه کمک گرفتیم و در محلات شهر با 
یک  درنهایت،  و  کردیم  گفت وگو  مردم 
برنامه کیفی تقدیم شورا شد. وی با اشاره 
به اهمیت مسائل زیست محیطی تصریح 
به   شهرداری  بودجه  از  درصد   40 کرد: 
مسائل زیست محیط،حمل ونقل عمومی 
و کاهش آلودگی ها اختصاص یافته است. 
شهردار اصفهان بیان داشت: رویکرد شورا 

کاهش  سمت  به  اصفهان  شهرداری  و 
فاصله ها و هوشمند سازی است و ما در 
راستای مبارزه با زمینه های فساد و شهر 
توسعه  زیرا  می کنیم  حرکت  هوشمند 
محوری جزو دغدغه های شهری است و در 
این پیوند، خلق فضای جدید شهری و ایجاد 
تفرُجگاه ها در تنظیم بودجه سال آینده نیز 
مدنظر قرارگرفته است. شهردار اصفهان 
تامین  افزایش سهم مشارکت در  درباره 
درآمدهای شهری گفت: باید تمرکز خود را 
به سمت تراکم مشاوره ها ببریم به نحوی که 
پیشنهادهای نویدبخشی در حوزه درآمد و 
اقتصاد شهرداری داشته باشیم. قاسم زاده 

نهایی بودجه  انتظار داریم تدوین  افزود: 
سریعتر انجام و نیز کارگروهی در این زمینه 
با محوریت شورا و مرکز پژوهش تشکیل 
شود و  از هم اکنون بحث بازبینی و تدوین 
برنامه پنج ساله شهرداری اصفهان نیز در 

دستور کار قرار گیرد. 

تاکید بر
محرومیت زُدایی

رییس شورای اسلامی شهر اصفهان نیز 
فرهنگ، حمل ونقل  داشت: حوزه  اظهار 
و محرومیت زُدایی از مواردی بود که در 
بودجه سال آتی بسیار مورد تاکید قرار 
اینکه  بابیان  نورصالحی  محمد  گرفت. 
در بخش نخست، بودجه ما تغییراتی در 
حوزه درآمد داشته است، افزود: برخی از 
دریافتی های شهرداری منطقی نبود که 
درآمدهای قانونمند با تاکید بر مُصوبات 
شورا  و در پرتو  تفاهم و تعامل شهرداری 

و شورا به تصویب رسید. 
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
این دوره شهرداری  بودجه  تصریح کرد: 
توسط شورای شهر بصورت شفاف مُصوب 
شد به نحوی که رعایت حقوق مردم مورد 
کرد: همه  تاکید  گرفت. وی  قرار  تاکید 
تلاش ها بر این اساس است که بودجه به 
نفع مردم تفسیر شود. به گفته نورصالحی 
در بودجه سال آینده شهرداری، پروژه های 
خط 2 مترو، رفع نواقص خط یک و حلقه 
حفاظتی شهر، بودجه فرهنگی و مذهبی، 
ساخت  اصفهان،  بزرگ  موزه  ساخت 
پردیس خانواده محور، خرید اتوبوس، توجه 

به مناطق کم برخوردار و کمک به مناطق 
کم توان شهر  لحاظ شده است. نورصالحی 
اضافه کرد: توجه به بافت فرسوده و تاریخی، 
تامین منابع بخش خصوصی و زیرمجموعه 
و  مشارکت  از  استفاده  شهرداری، 
خُرد و کلان و همچنین  سرمایه گذاری 
تقویت و توسعه گردشگری و صنایع دستی 
نیز در بودجه ۱40۱ شهرداری موردتوجه 

قرارگرفته است.

۷۴ درصد بودجه 
عمرانی است

نایب رییس شورای اسلامی شهر اصفهان 
سال  بودجه  لایحه  جزییات  تشریح  در 
از  درصد   ۷4 گفت:  شهرداری   ۱40۱
بودجه کل شهرداری به امور عمرانی شهر 
قربانی  ابوالفضل  است.  یافته  اختصاص 
شهرداری  آینده  سال  بودجه  در  افزود: 
هشت هزار و 6۵6 میلیارد تومان اعتبار 
برای بخش عمرانی  شهر به تصویب رسیده 
که ۷4 درصد از کل بودجه شهرداری را به 
خود اختصاص داده است. وی اظهار داشت: 
سال ۱40۱  برای  شهرداری  کل  بودجه 
مبلغی معادل ۱2 هزار و ۹۱6 میلیارد تومان 
در نظر گرفته شده بود که شامل بودجه 
مؤسسات وابسته و شهرداری می شد که 
توسط شورای شهر ۵۷۷ میلیارد تومان 
تغییرات افزایشی در آن اعمال و در نهایت 
با ۱۳ هزار و 4۹۳ میلیارد تومان مُصوب 
شد. وی افزود: از بودجه مُصوب ۱۱ هزار 
شهرداری  برای  تومان  میلیارد   6۷۵ و 
مرکزی، مناطق پانزده گانه و ناژوان و چهار 

هزار و ۹6۱ میلیارد تومان دیگر برای تمام  
سازمان ها و مؤسسات وابسته شهرداری در 
نظر گرفته شد. نایب رییس شورای اسلامی 
شهر اصفهان از افزایش 26 درصدی رشد 
اعتبارات جاری نیز خبر داد و گفت: ۳  هزار 
و ۱۹ میلیارد تومان برای  اعتبارات جاری 
شهرداری اصفهان در سال ۱40۱ در نظر 

گرفته شده است.
قربانی از رشد ۱۸درصدی بودجه سازمان 
ها نسبت به اعتبارات مدت مشابه سال 
و  هزار  سه  افزود:  و  داد  خبر  گذشته 
سازمان های  برای  تومان  میلیارد   ۸۸۷
زیرمجموعه و حدود یک هزار و ۷4 میلیارد 
تومان برای شرکت های تابعه شهرداری 
با رشد 24 درصدی نسبت به سال ۱400  
مصوب شده است. وی با اشار به اینکه ۱۵ 
درصد از بودجه شهرداری به سرمایه گذاری 
اختصاص یافته است، بیان داشت: از بودجه 
سال آینده، یک هزار و 6۹۵ میلیارد تومان 
از محل  برای سرمایه گذاری و مشارکت 
درآمدها و 2 هزار و 2۱2 میلیارد تومان 
برای پروژه های پیشران توسعه مانند خط 
دوم قطار شهری و حلقه حفاظتی شهر 
و ترافیک شهر اختصاص یافته است. به 
اسلامی شهر  رییس شورای  نایب  گفته 
اصفهان، در بودجه سال ۱40۱ شهرداری 
حوزه  برای  اعتبار  تومان  میلیارد  یکصد 
سیستم های هوشمندسازی و ۵00 میلیارد 
تومان برای حوزه نوسازی و بهسازی حمل 
و نقل شهری اختصاص یافته است.  وی 
مبلغ درنظر گرفته شده برای بخش بودجه 
مُستمر را یک هزار و ۳۳6 میلیارد تومان و 
برای سایر ردیف های بودجه ای را حدود 
۱۵4 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: 
بودجه تملک و دارایی ها در محلات با روند 

افزایشی روبه رو بوده است.
بودجه  کل  از  درصد   ۱0 گفت:  قربانی 
مصارف و معادل یک هزار و ۱۸۱ میلیارد 
تومان برای پروژه های محله محور و مناطق 
کم برخوردار شهر اصفهان در نظر گرفته 
شده تا عدالت بهتری در توسعه شهری 

اتفاق بیفتد.
لایحه  نهایی  بررسی  است،  ذکر  شایان 
بودجه ۱40۱ شهرداری، روز یکشنبه در 
سی و یکمین صحن علنی شورای اسلامی 
شهر اصفهان به شور گذاشته شد و در 
نهایت به تصویب پارلمان شهری اصفهان 
رسید. به گفته بسیاری از اعضای شورای 
اسلامی شهر، بودجه این دوره، بر اساس 

عدالت محوری تقسیم شده است. 
در 26  اصفهان  بودجه شهرداری  لایحه 
دی به شورای شهر تقدیم شد و از ۱۱ تا 
26 بهمن در یک کار فشرده و با 440 نفر 
ساعت کار تخصصی در کمیسیون تلفیق 
شورای شهر به تصویب رسید. لایحه بودجه 
۱40۱ پس از قرائت در صحن علنی شورای 
شهر با چند تذکر برای اصلاح، در نهایت
 با حضور اعضای شورا و شهردار اصفهان به 

تصویب رسید.

بودجه ۱۳ هزار میلیارد تومانی شهرداری اصفهان در صحن شورا تصویب شد؛

3 اولویت آقای شهردار

citizen

 نوسان: مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
جایگزینی شامل  جدید  طرح  چهار  گرفتن  قرار  از  اصفهان 

 گونه های گیاهی مقاوم در برابر کم آبی به جای گونه های گیاهی 
نیازمند به آب فراوان، طرح درخت بانی به جای درختکاری، 
اجرای  و  گیاه  و  گل  تولید  حوزه  در  خودکفایی  برای  تلاش 
طرح های تازه در باغ گلها در جهت نزدیک سازی آن به حال 

و هوای باغ های ایرانی خبر داد.
به گزارش نوسان و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، 
مجید عرفان منش با اعلام این خبر گفت: شهر اصفهان در حال حاضر 
با معضل بزرگ بی آبی مواجه است. چنانکه سفره های آب زیرزمینی 
شهر در حال تخلیه است و بنابراین هر طرحی که بتواند میزان مصرف 
آب در حوزه آبیاری فضای سبز را کاهش دهد و در عین حال موجب 
تخریب آن نشود، ضرورت اجرایی دارد. او با بیان اینکه شهرداری اصفهان 
از میان 20 هزار حوزه آب خوان در شهر اصفهان تنها اجازه برداشت از 
حالی  در  این  افزود:  دارد،  سبز  فضای  آبیاری  برای  را  آب خوان   ۱00
از استفاده  اول  ردیف  متهم  را  شهرداری  ای  عده  متاسفانه  که  است 
 آب خوان ها می دانند در حالیکه تنها ۱00 آبخوان در اختیار ما قرار دارد.

 گونه های گیاهی مقاوم ، جایگزین آب دوست ها می شوند! 
یکی از طرح های سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان در 
راستای کاهش میزان مصرف آب، طرح جایگزینی گیاهان مقاوم به کم 
آبی به جای گیاهان نیازمند به آب فراوان است. طرحی که عرفان منش 
نیازمند به آب  از گونه های گیاهیِ  درباره آن، گفت: هرچند بسیاری 
فراوان، راندمان اکولوژیک بیشتری برای شهر دارند اما متاسفانه به دلیل 
شیوع خشکسالی و ضرورت کاهش میزان مصرف آب، ناچاریم گونه های 
مقاوم را هرچند راندمان اکولوژیک کمتری دارند با گونه های نیازمند به 
آب جایگزین کنیم. به گفته او، گیاهانی مانند داغ داغان، نسترن، نوش و 
بلوط زاگرس از جمله گونه های مقاوم به کم آبی هستند که به زودی در 

چرخه فضای سبز اصفهان قرار می گیرند.

 به جای درختکاری، درخت بانی کنیم 
یکی از برنامه های شهرداری اصفهان در جهت توسعه فضای سبز شهری 
و ترویج فرهنگ درختکاری، توزیع نهال در میان شهروندان بوده است. 
و فضای  ها  پارک  مدیرعامل سازمان  به گفته  است که  در حالی  این 
سبز شهرداری اصفهان این طرح در عمل نتیجه قابل توجهی را نصیب 
از  که  تحقیقاتی  کرد: طی  تاکید  او  است.  نکرده  اصفهان  سبز  فضای 
روند درختکاری در ۵ سال گذشته در شهر اصفهان انجام دادیم، متوجه 
شدیم که درخت هایی که از این طریق به دست شهروندان رسیده اند 
است.  بوده  اندک  استقرارشان  درصد  و  نداشته  خوبی  سرنوشت  عملا 
عرفان منش با بیان اینکه وقتی حجم توزیع درختان زیاد شود لاجرم 
این  کرد:  اضافه  می یابد،  کاهش  آنها  از  حفاظت  در  کارشناسانه  دقت 
درختان در فاصله زمانی خروج از خزانه تا رسیدن به دست شهروندان 
معمولا آسیب می بینند و حتی بعد از کاشت نیز درختان ثمربخشی 

نیستند. 
عرفان منش افزود: علاوه بر این، متاسفانه گزارش هایی از مناطق ۱۵ 
گانه شهرداری دریافت می کنیم که نشان می دهد برخی، برخوردهای 
درستی با فضای سبز شهری ندارند و این در حالی است که اغلب این 

افراد از قوانین موجود در این زمینه اظهار بی خبری می کنند!
با عنوان  را  این خسارات طرحی  از ورود  برای جلوگیری  ادامه داد:  او 
»درخت بانی به جای درختکاری« طراحی کردیم و با کمک اداره توسعه 
شد.  اقدام  نام  همین  با  پویشی  تشکیل  به  نسبت  شهروندی  فرهنگ 
چراکه به گمان ما در حال حاضر ضرورت دارد به جای توسعه فضای 
سبز شهری نسبت به پاسداری و حفاظت از فضای سبز موجود اقدام کرد 

و به دنبال فرهنگسازی لازم در جامعه بود.

 ساماندهی فرآیند تولید گل و گیاه در شهر 
اما طرح دیگری که در دستور کار این سازمان قرار گرفته است، مدیریت 
و ساماندهی وضعیت تولید گل و گیاه شهر است. موضوعی که عرفان 
بر ۵  بالغ  منشی درباره آن گفت: در حال حاضر به جز گلفروشی ها 
هزار نفر - واحد صنفی به تولید گل و گیاه در شهر اصفهان مشغول 
هستند. در این میان شهرداری اصفهان 22 هزارمترمربع گلخانه دارد 
که در دو بخش سازمان پارک ها و مناطق ۱۵گانه شهر به تولید گل و 

گیاه می پردازد. 
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز افزود: سازمان پارک ها با رویکردی 
اقتصادی نسبت به وضعیت موجود، روند تولید را از دو تولیدی متعلق به 
خودش آغاز کرده تا نسبت به تامین گل و گیاه مورد نیاز مناطق ۱۵ گانه 
برای عید نوروز اقدام کند. او با بیان اینکه شهرداری همواره خریدار اصلی 
محصولات تولیدکنندگان گل و گیاه در اصفهان بوده است، توضیح داد: 
برای تولیدکنندگان اغلب، نقشه راه مشخصی وجود ندارد و به همین 
دلیل در بسیاری از مواقع آنها با اضافه تولید مواجه شده و محصولات 
روی دستشان می ماند، چراکه آنها نیاز بازار را به خوبی نمی شناسند و 
نیازمند نقشه راه مشخصی هستند. او اضافه کرد: اخیرا طی جلساتی که 
با تولیدکنندگان داشتیم، مقرر شد طی یک هم افزایی دوطرفه، نیاز بازار 
شناسایی شده و بر اساس آن، سفارش تولید به آنها عرضه شود. به گفته 
او، این اقدام در راستای تحقق شعار سال و فرموده مقام معظم رهبری 

است که بر »مانع زدایی« در تولید تاکید داشتند.

از ساماندهی تولید گل و گیاه
 تا حراست از درختان کهنسال شهر

بودجـه ۱۴۰۱ شـهرداری اصفهـان به مبلـغ ۱۳ هـزار و ۴۹۳ میلیـارد تومان روز یکشـنبه یکم 
اسـفندماه در جلسـه علنی شـورای اسـلامی شـهر اصفهـان به تصویب رسـید. بودجه سـال 
۱۴۰۱ شـهرداری اصفهـان ۲6 دیماه به شـورای شـهر ارائه شـد و سـپس در بـازه زمانی یک ماهه در شـورای 
اسـلامی شـهر با حضور کارشناسـان و نخبگان اصفهان مورد بررسـی قرار گرفت. براسـاس گزارش شـهردار 
اصفهان، سـه هدف کلان شـامل »کاهـش آلودگی هـوا«، »ارتقای جایگاه شـهر با توجه به حوزه گردشـگری 

و فرهنـگ« و »افزایـش بهـره وری سـازمانی« در تدویـن این بودجه مـورد توجه قرار گرفته اسـت.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

۴۰ درصد از بودجه سال آینده به  مسائل زیست محیطی، حمل ونقل و کاهش آلودگی  اختصاص یافت

 نوسان : مدیر طرح ســاماندهی ناژوان 
گفت: احیای منطقه ویژه ناژوان به عنوان 
ریه شــهر اصفهان تنها در گــرو جریان 

دائمی زاینده رود است.
مهدی قائلــی با بیان ایــن مطلب افزود: 
مجموعه مدیریت شــهری تمــام توان 
خود را در جهت زنده نگه داشــتن پارک 
جنگلی ناژوان به خدمت گرفته اســت، 
چراکه ظرفیت عظیم فضای سبز ناژوان 
به عنوان سرمایه ای گرانبها باید به نسل 

های بعدی تحویل داده شود.  او با اشاره به 
همراهی قابل تحسین مجموعه مدیریت 
شهری و اعضای شورای اسلامی شهر در 
زمینه حفاظت و نگهداری از فضای سبز 
گفت: همانگونه که دغدغه اعضای شورای 
اسلامی شهر نیز بوده و بارها بر آن تاکید 
کرده اند، کم آبی ســال های اخیر باعث 
ضعیف شدن درختان و ناتوانی در تحمل 
آســیب ها و آفت های محیطی و هجوم 

بیماری های مختلف به آنها شده است.

مدیر طرح ســاماندهی ناژوان ادامه داد: 
متاســفانه در ســالهای اخیر با خشکی 
زاینده رود و از بین رفتن شــریان مادی 
ها، بخش عمــده ای از باغــات و مزارع 
شــخصی مردم نیز در معرض خطر قرار 
گرفته است. او افزود: استفاده از ظرفیت 
پساب شهری، کاشــت درختان مقاوم به 
کم آبی، اصلاح و توســعه شبکه آبیاری 
قطره ای و اســتقرار گشت های حفاظت 
از فضای سبز از جمله اقداماتی است که 

با هدف مدیریت صحیــح بحران کم آبی 
و خشکسالی در دستور کار این مدیریت 
قرار دارد. قائلی با اشــاره بــه همجواری 
منطقه گردشــگری ناژوان بــا رودخانه 
گفت:  خشکســالی رودخانه زاینده رود 
در این سالها استقبال مردم و گردشگران 
از مراکز گردشــگری ناژوان را نیز تحت 
تاثیر قــرار داده و جلوه هــای زیبای هم 
نشینی مراکز گردشگری و ساحل زیبای 

رودخانه را از بین برده است.

مدیر طرح ساماندهی ناژوان:

احیای دوباره ناژوان در گرو جریان دائمی زاینده رود است

بودجه این دوره شــهرداری توسط شورای شهر 
بصورت شفاف مُصوب شــد به نحوی که رعایت 

حقوق مردم مورد تاکید قرار گرفت
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مدیر پروژه بانک و بازار آب اظهار داشت: بازار آب براي خرید و فروش آب آماده شد. بابک 
حسني افزود: کشاورزان خرده مالک مي توانند درصدي از حجم برداشت سالانه خود از 
چاه را در بازار آب به فروش بگذارند. وی تصریح کرد: بانک آب بستري دو سر برد را فراهم 
مي کند که علاوه بر تامین آب بخش صنعت، کشاورزان مي توانند با فروش بخشي از 
سهم آب خود، به کشاورزي و آبیاري نوین مجهز شده و به بهره وري مناسب تري در 

تولید دست یابند.

آغاز به کار نخستین  بانك  و بازار آب ایران
محمد محمدي بخش رییس سازمان هواپیمایي کشوري اعلام کرد که فعلا برنامه اي براي 
افزایش قیمت بلیت هواپیما در ایام نوروز ۱40۱ نداریم مگر اینکه دوباره موضوعي پیش 
بیاید. چرا که یک بار ۱۵ درصد قیمت بلیت هواپیما را کاهش دادیم و شرایط جدیدي هم 
براي پروازهاي داخلي اعلام کرده ایم. وي افزود: شرکت هاي هواپیمایي از نظر اقتصادي 
شرایط مساعدي ندارند و در این وضعیت در حال کمک کردن به آنها هستیم تا از این شرایط 

بحراني عبور کنند. 

برنامه ای برای گران کردن بلیت هواپیما نداریم

تسلسل 
فقر

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: فرشــاد مومنی  در یادداشــتی نوشت: تصمیم گیران 
به این تناقض توجه کنند که در فاصله ۱۳۷6 تا ۱۳۹۵ نســبت 
عملکرد اعتبارات عمرانی به کل اعتبارات هزینه ای کشــور از 
حدود ۴۵ درصد به حدود ۱۲ درصد رســیده اســت یعنی ما با 
یک سقوط وحشتناک در زمینه مسئولیت پذیری حکومت در 
زمینه زیرساخت های فیزیکی مورد نیاز توسعه روبرو هستیم. 
این ماجرایی که شما تحت مشارکت عمومی و خصوصی در آن 
می دمید در دل چنین وضعیتی چه معنایی دارد؟ درحالی که شما 
در گزارشات رســمی می گویید ما رقم های خیلی غیرعادی به 
عنوان بودجه عمرانی در ســند لایحه بودجه می آوریم اما بعد از 
تصویب کار دیگری می کنیم که ۳۷ بار هم مرکز پژوهش ها درباره 
آن گزارش می نویسد، چرا هر سال دوباره تکرار می شود؟ آنچه می 
خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد 

ایران را به خود معطوف کرد؛
اقتصاد ایران در سال آینده 

همزمان با ادامه دور هشتم مذاکرات وین، بیم و امیدهای آینده اقتصاد 
ایران سرفصل اصلی صحبت های بخش خصوصی در نشست ماهانه اتاق 
بود  برجام، موضوعی  احیای  در صورت  ایران  اقتصاد  ترسیم  بود.  تهران 
که در این جلسه به آن اشاره شد. بر اساس آنچه عنوان شد، »افزایش 
فروش نفت«، »کاهش هزینه هایی که به دلیل تحریم ها به تجارت تحمیل 
شده« و »افزایش صادرات« مواردی هستند که چنانچه مذاکرات به نتیجه 
برسد و برجام احیا شود، محقق خواهند شد. فعالان اقتصادی از یکسو 
بر این باورند که اگر برجام احیا شود، گشایش   هایی در اقتصاد ایران رخ 
خواهد داد، اما در بخش دیگر از بیم هایی سخن به میان آوردند که حل 
آن به اقدامات بنیادین نیاز دارد. پنج چالش بزرگ اقتصاد ایران که در 
گزارش اخیر مجمع جهانی اقتصاد نیز به آن اشاره شده، شامل »بیکاری و 
معیشت«، »سرخوردگی جوانان«، »رکود اقتصادی طولانی   مدت«، »بحران 
منابع طبیعی« و »فروپاشی اکوسیستم« است که به گفته آنها نیاز است 
در تدوین برنامه هفتم توسعه مورد توجه ویژه قرار گیرد. بخشی از این 
موارد می توانند به صورت مستقیم و غیرمستقیم با احیای برجام کمرنگ تر 
شوند، بخشی نیز بحران هایی هستند که اگر جدی گرفته نشوند، زیان های 
جبران ناپذیری به دنبال خواهند داشت. رئیس اتاق تهران در نشست هیات 
نمایندگان پارلمان اقتصادی پایتخت، سخنان خود را با اشاره به آمار تورم و 
ابزار نگرانی نسبت به آن آغاز کرد و گفت: برابر آخرین گزارش   های رسمی، 
تورم سالانه در دی ماه به نرخ 2/ 42 درصد رسیده که نسبت به سال گذشته 

یک واحددرصد کاهش پیدا کرده است.

تحریف بزرگ در اقتصاد ایران
مهم ترین مساله اقتصاد ایران چیست؟    اقتصاددانان به این پرسش پاسخ های 
متفاوتی می دهند؛ از تورم گرفته تا کسری بودجه، ناترازی نظام بانکی یا 
اما پروفسور هاشم پسران و دکتر موسی غنی نژاد،  بیکاری و بی رشدی.  
دو اقتصاددان برجسته ایران معتقدند که مساله اصلی ایران )فارغ از مساله 
تحریم( بحث »تحریف قیمت ها« است که می توان از آن به عنوان بزرگ ترین 
قیمت ها،  تحریف  مساله  که  است  معتقد  پسران  هاشم  برد.  نام  تحریف 
مهم ترین مساله داخلی اقتصاد ایران است، زیرا تعیین کننده نحوه تخصیص 
منابع در اقتصاد قیمت های نسبی هستند. به گفته او، اگرچه این کار با عنوان 
حمایت از گروه های آسیب پذیر صورت می گیرد، اما با سیگنال دهی نامناسب 
باعث اتلاف منابع می شود. موسی غنی نژاد نیز معتقد است     قیمت ها حامل 
اطلاعاتی درباره کمیابی و مطلوبیت نسبی کالاها در اقتصاد جامعه است 
که بازیگران اقتصادی اعم از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بر اساس این 
اطلاعات تصمیم گیری می کنند، اما باید دقت کرد که در بازار آزاد، بدون 
دخالت دولت است که قیمت، اطلاعات حقیقی را انعکاس می دهد و بر اساس 
این اطلاعات حیاتی درباره کمیابی نسبی منابع است که بازیگران می توانند 
تصمیم منطقی در رابطه با خواسته   هایشان بگیرند.  از نگاه این اقتصاددان، 
وقتی دولت بدون توجه به منطق اقتصادی بازار )هزینه فرصت( قیمت کالایی 
را به دلخواه خود تعیین می کند در واقع اطلاع   رسانی نادرستی درباره کمیابی 
منابع ارزشمند به فعالان اقتصادی انجام می دهد که نتیجه آن، هدایت آنها 
به مسیر تصمیم گیری نادرست از جهت منافع عمومی است.  برای جلوگیری 
از اتلاف منابع و حرکت در مسیر درست، اصلاح قیمت های نسبی بر حسب 

منطق اقتصادی بازار نخستین اقدام ضروری و اجتناب   ناپذیر است.

جامانده در رقابت با دارایي ها
اگر نگاهي به بازدهي بازارها در ۹ ماهه سال ۱400 بیندازیم، مي بینیم که 
بورس یکي از بدترین بازارها به لحاظ بازدهي در این مدت بوده است.در بازار 
ارز، قیمت دلار به همراه طلا و سکه از ابتداي سال ۱400 تا پایان آذر ماه 
افزایشي بودند و طلا و سکه در بازار ۹ ماهه سال ۱400 بیشترین بازدهي 
مثبت را ثبت کردند.دلار سال ۱400 را در نرخ 2۳ هزار و ۹00 تومان آغاز 
کرد، اما در انتهاي آذر ۱400 به نرخ 2۷ هزار و 400 تومان رسید. قیمت 
طلا در ابتداي سال ۱400 حدود یک میلیون و ۹۷ هزار تومان نرخ گذاري 
شد اما در آذر ماه به نرخ یک میلیون و ۳00 هزار تومان رسید و قیمت سکه 
نیز در انتهاي آذر ماه به ۱۳ میلیون و 240 هزار تومان رسید، این درحالي 
است که نرخ سکه در ابتداي سال ۱400 در نرخ ۱۱ میلیون و 200 هزار 
تومان قرار داشت. اما بازدهي بازار سرمایه چگونه بود؟ شاخص بورس در 
انتهاي آذر ماه سال ۱400 به کانال یک میلیون و ۳۵0 هزار واحد رسید، اما 
در ابتداي سال شاخص بورس در کانال یک میلیون و ۳06 هزار واحد قرار 
داشت و به اعتقاد کارشناسان این بازار بورس از ابتداي سال ۱400 بدترین 

بازار در بین بازارهاي مالي از لحاظ بازدهي بوده است. 

هشدار فرشاد مومنی

یکی از مواردی که در زمان ارایه بودجه 
ای  رسانه  تبلیغات  کشور،  کل   ۱40۱
فراوانی روی آن صورت گرفت، انقباضی 
بودن بودجه، افزایش بهره وری و پرهیز از 
تخصیص هزینه هایی بود که نهایتا باعث 
بروز تکانه های تورمی در جامعه می شوند. 
بلافاصله پس از ارایه بودجه توسط دولت، 
رسانه های همسوی دولت در یک حرکت 
هماهنگ تلاش کردند، بودجه ۱40۱ کل 
کشور را یک بودجه منحصر به فرد از حیث 
توازن در هزینه ها و درآمدها معرفی کنند. 
اما هر روز که از زمان ارایه بودجه گذشت، 
اعداد، ارقام و آماری از بطن بودجه استخراج 
شدند که نشان می داد، واقعیت های بودجه 
با تبلیغاتی که در خصوص آن شده، تفاوت 
دارد. منابع درآمدی غیرپایدار و غیرواقعی 
افزایش  قطعی،  های  هزینه  برابر  در 
بودجه های فراوان برخی نهادها، ابهام در 
اعمال  بودجه شرکت های دولتی، عدم 
مصوبات مرتبط با اصلاح ساختار بودجه 
و... بخشی از مشکلاتی بود که کارشناسان 
آنها را استخراج و در خصوص آنها تذکر می 
دادند. اما در کنار این موارد، خطر بزرگ تری 
در رویکرد بودجه ای دولت، وجود دارد که 
هفته  است.  شده  پرداخته  آن  به  کمتر 

گذشته بود که یکی از اعضای کمیسیون 
تلفیق مجلس خبر از مصوبه ای داد که 
براساس آن اعلام شد حقوق سربازان از 
سال آینده با افزایش چشمگیری مواجه 
خواهد شد. براساس اعلام نمایندگان و 
مبتنی بر مصوبه کمیسیون تلفیق در سال 
۱40۱، هیچ سربازی کمتر از ۳ میلیون و 
۳۵0 هزار تومان دریافتی نخواهد داشت. 
اما این همه ماجرا نبود، براساس مصوبه 
کمیسیون تلفیق،  حقوق ماهیانه سربازان 
متاهل نیز ۵ میلیون تومان در نظر گرفته 
می شود.   این در حالی است که در سال۹۹ 
متوسط حقوق سربازان ۳00 هزار تومان، 
تومان  میلیون   ۱.۵ حدود  سال ۱400، 
و براساس تصمیم اخیر مجلس در سال 
۱40۱ به ۳.۵میلیون تومان افزایش پیدا 
کرده است. زمانی که از نمایندگان مجلس 
در خصوص این نوع مصوبات، طرح پرسش 
می شود، می گویند، »این پول جای دوری 
که نمی رود به سربازان کشور می رسد!« در 
لایه های سطحی این نوع تصمیم سازیها، 
ظاهرا همه چیز در جای درست خود قرار 
دارد. یعنی نمایندگان مجلس مصوبه ای را 
تدارک دیده اند که به یکی از مظلوم ترین 
اقشار کشور کمک می کند. اما واقع آن 

است که نمایندگان مجلس باید لایه های 
عمیق تر تصمیمات خود را نیز درک کرده 
و مدنظر قرار دهند. در وهله نخست، یک 
چنین تصمیماتی این پالس را به فضای 
عمومی جامعه ارسال می کند که اوضاع 
مالی دولت خوب و مناسب است و می توان 
توقع افزایش دریافتی های قابل توجهی از 

این دولت مطالبه کرد.  
 

عواقب ارسال پالس مثبت
طبیعی است بعد از این مصوبه اقشار کارگر 
کشور که حداقل حقوق آنها حدود ۳میلیون 
تومان است، پرچم افزایش چند برابری 
دستمزدها را بالا برده و اعلام می کنند، 
حقوق آنها نیز باید چند برابر افزایش پیدا 
کند. مگر می شود سرباز مملکت ۵میلیون 
تومان حقوق بگیرد، بعد معلم و کارگر و 
بازنشسته، 6 الی ۷میلیون دریافت کند؟ 
کارگران با اشاره به اینکه آنها مانند سربازان 
و...  پوشاک  سکونتگاه،  یا  مجانی  غذای 
مجانی ندارند، اعلام می کنند دولت باید 
حقوق آنها را تا چند برابر افزایش دهد. بعد 
از کارگران نوبت به معلمان، بازنشستگان و 
سایر اقشار حقوق بگیر جامعه می رسد که 
هرکدام خواسته های خود را برای افزایش 

چنین  یک  در  کنند.  مطرح  دریافتی 
دشواری  شرایط  در  که  دولت  شرایطی، 
از نظر منابع درآمدی قرار دارد، 2راه در 
پیش دارد. یا در برابر خواسته های اقشار 
مختلف بایستد و خطر تجمعات، اعتراضات 
و انتقادات گسترده آنها را به جان بخرد 
یا اینکه در برابر خواسته های آنها کوتاه 
بیاید و تن به افزایش پرداختی ها بدهد. 
اما در شرایطی که دولت منابع پایدار برای 
تامین این نوع هزینه ها ندارد از چه طریقی 
این هزینه ها را پوشش می دهد؟ تجربه 
اقتصادی کشور در دهه های اخیر بیانگر آن 
است که استقراض از بانک مرکزی و چاپ 
پول، تنها راه )و البته ساده ترین و مخرب 
ایرانی  دولتمردان  روی  پیش  راه(  ترین 
است. دولت برای تامین هزینه هایش ناچار 
به چاپ پول می شود. به عبارت ساده تر، 
تبعات ویرانگر این نوع تصمیمات، معیشت 
همان اقشاری را زیر و رو می کند که دولت 
برای حمایت از آنها اقدام به رفتار نمایشی 

افزایش حقوق کرده است. 

رفتار نمایشی دولت ها
دولت قبل نیز همین مسیر را طی و اقتصاد 
را گرفتار مشکلات عدیده ای کرد. در واقع 
دولت ها می خواهند رفتار نمایشی داشته 
امتیازاتی  خاص  گروه  یک  به  و  باشند 
بدهند، اما دریچه ای به سمت سایر اقشار 
باز می کنند تا مطالبات خود را برای افزایش 
حقوق از دولت پیگیری کنند. مثال دولت، 
مثال پدر خانواده ای است که آه در بساط 
ندارد و برای هزینه های ضروری زندگی 
مانند اجاره خانه، خرج تحصیل فرزندان، 
بهداشت و درمان و... مشکل دارد، بعد اقدام 
به خرید کالاهای لوکس برای خانه می 
کند یا به صورت قسطی ماشین مدل بالا 
می خرد. طبیعی است که این تصمیمات، 
ارکان خانه و خانواده را به لرزه درمی آورد. 
سربازان،  مطالبات  به  پاسخگویی  البته 
کارگران، معلمان و... در شرایط عادی از 
اوجب واجبات است، اما در برهه ای که حتی 
برای هزینه های ضروری کشور نیز مشکل 
وجود دارد و دولت فریاد سر می دهد که 
ارز کافی برای تخصیص به اقلام اساسی نیز 
وجود ندارد، این رفتارها قابل قبول نیست. 
ظاهرا از این دست تصمیمات در خصوص 
افزایش پرداختی های بنیاد ایثارگران و... 
نیز برنامه ریزی شده، تصمیماتی که هرچند 
در ظاهر در مسیر حمایت از برخی اقشار 
خاص است، اما در واقعیت شاخص های 
کلان اقتصاد کشور را دچار نوسان و مشکل 
می کند. ای کاش دولت ها در ایران، یک بار 
برای همیشه متوجه این اصل اساسی در 
اقتصاد شوند که باید به اندازه دخل خود 

خرج بتراشند نه بیشتر...

خطر بزرگ بودجه 401

 نوسان:سیاســت های متنوعی 
برای پایان دادن به فقر تدوین شده 
با ماموریت  و سازمان های زیادی 
کاهش فقر به وجــود آمده اند و 
هر ســال میلیاردها تومان صرف 
کمک به فقرا می شود اما آمار فقر 
نه  تنها کاهش پیــدا نمی کند که 
مدام رو به افزایش اســت. در ۱۰ 
سال گذشته جمعیت فقیر ایران 
از ۱۱ میلیون نفر به ۲۲ میلیون نفر 
افزایش یافتــه و در صورت ادامه 
این روند، خانواده های بیشــتری 
در چــاه فقر ســقوط می کنند.

آرین فلاح، نویسنده هفته نامه تجارت 
فردا نوشــت: بــرآورد اقتصاددانان این 
است که از سال ۱۳۸6 روند رشد مصرف 
خانوار متوقف شده و از تابستان ۱۳۹۷ 
رشد مصرف نهایی به قیمت های ثابت 
به طور مداوم منفی بوده اســت. در سه 
سال گذشــته، هیچ کالا و خدماتی را 
نمی توان پیدا کرد که مصرف آن کاهش 
پیدا نکرده باشــد. کاهش هزینه های 
خانوار در مورد کالاها و خدمات مختلف 
یکسان نیست. کالاها و خدمات لوکس 
کاهش شــدیدتری دارنــد و کالاهای 
بــی دوام و خدمات ضــروری کاهش 
کمتری خواهند داشــت. رشد مصرف 
حقیقی خدمات و کالاهــای بی دوام در 
چند سال گذشته نشــان می دهد که 
فرآیند پذیرش کاهش درآمد به عنوان 
موضوعی بلندمدت در سال های اخیر 
آغاز شــده اســت. خانوارها در کنترل 
شوک درآمدی با اتکا به پس انداز صرف 
توانا نبوده اند و نیــاز دیده اند که مصرف 

خود را کاهش دهند.
مجموع مــوارد عنــوان شــده درباره 
وضعیت خانوار منجر به کاهش کالری 
مصرفی ایرانیــان و همچنین کاهش 
کیفیت کالری دریافتی به خصوص برای 
دهک های پایین درآمدی شــده است. 
میزان مصرف برخی گروه های غذایی به 
حدی پایین است که تقریباً می توان آن 

را برابر صفر در نظر گرفت.
آمارها درباره تعداد فقرای ایران متفاوت 
اســت اما دســت کم 22 میلیون نفر را 
شــامل می شــود. به طور مشخص در 
ابتدای سال ۱۳۹0، تعداد فقرا در ایران 
بین ۱0 تا ۱۱ میلیون نفر برآورد می شد 
اما آمارهای اخیر نشان می دهد دست کم 
22 تا 24 میلیون فقیر در کشور داریم که 
افزایش قابل توجهی را نشان می دهد. در 
طول یک دهه گذشته جامعه ایران، به 
طور مرتب با کاهش درآمد سرانه مواجه 
اســت و ســفره خانوار مدام کوچک تر 
می شود. اقتصاد هم در حال استهلاک 
مداوم اســت، بی آنکه ســرمایه گذاری 
جدید صورت گیرد و جامعه نیز هر روز 
فقر بیشتر را تجربه می کند. واضح است 
که پایه های اقتصاد کشور خراب شده و 

رشدی در کار نیست. 
اقتصاددانان معتقدند افول رشد اقتصاد 
تاثیر معنی داری بر شدت فقر در ایران 
داشــته؛ و در عین حال برخی نظرات 
بیانگر تاثیر قابل توجــه افزایش تورم و 
بیکاری بر افزایش فقر در ایران اســت. 
نکته مهم این اســت که حمایت های 
دولت و نهادهای مرتبط با فقر نیز تاثیر 
معنی داری بر کاهش فقر ندارد و جامعه 
ایران با سرعت زیاد در حال فقیرتر شدن 
است. به عبارتی، در حالی که موتورخانه 
تولید فقر با تمام قدرت روشــن است
 و فقرای بیشــتری بــه جامعه تحویل 
می دهد هیچ سیاست حمایتی قادر به 

کمک نیست.

دکتر احمد میدری در یادداشتی با تحلیل بودجه سال آینده می نویسد: واقعیت های بودجه سال 
آینده با تبلیغاتی که در خصوص آن شده، تفاوت دارد. منابع درآمدی غیرپایدار و غیرواقعی در 
برابر هزینه های قطعی، افزایش بودجه های فراوان برخی نهادها، ابهام در بودجه شرکت های دولتی، عدم اعمال 
مصوبات مرتبط با اصلاح ساختار بودجه و... بخشی از مشکلاتی بود که کارشناسان آنها را استخراج و در خصوص 
آنها تذکر می دادند. اما در کنار این موارد، خطر بزرگ تری در رویکرد بودجه ای دولت، وجود دارد که کمتر به آن 
پرداخته شده است. این اقتصاددان تاکید دارد که ای کاش دولت ها در ایران، یک بار برای همیشه متوجه این اصل 

اساسی در اقتصاد بشوند که باید به اندازه دخل خود خرج بتراشند نه بیشتر. . . 

هفته نامه نوسان
گروه اندیشه

نمایندگان مجلس باید لایه های عمیق تر تصمیمات خود را مدنظر قرار دهند

 نوسان :بازوی پژوهشــی سازمان برنامه 
و بودجه در یک گزارش با بررســی معایب 
سیاست دلار4200تومانی، اثرات حذف ارز 

ترجیحی را در بودجه خانوار بررسی کرد. 
از نگاه این گزارش، منتفعان اصلی سیاست 
ارز ترجیحــی، دهک هــای پردرآمد بوده و 
مصرف کالاهای اساســی توسط سه دهک 
ثروتمند نســبت به ســه دهک کم درآمد 
حدود 4برابر بوده اســت.  همچنین تامین 
منابــع دلار4200تومانــی بــا توجــه به 
محدودیت هــای ارزی، عمــلا باعث ایجاد 
کسری بودجه و افزایش نقدینگی شده است. 
درنتیجه رشد سطح عمومی قیمت ها، باعث 
بی اثر شدن سیاســت مهار تورم شده است. 

این گزارش با بررسی اثر حذف این سیاست، 
متوسط افزایش هزینه سالانه خانوار شهری 
را 4/ ۷میلیون تومان و خانوار روستایی را ۵/ 
۵میلیون تومان برآورد کرده است.  درنتیجه 
برای پوشــش این هزینــه، در هفت دهک 
درآمدی نیاز به حدود ۱00هــزار میلیارد 
تومان منابع اســت که این رقــم در بودجه 
سال۱40۱ درنظر گرفته شده است. از نگاه 
این پژوهش، با اجرای موفق سیاست اصلاح 
ارزی سه دهک پایین درآمدی بیشترین نفع 

را خواهند برد.
اما اصلاح سیاســت ارز ترجیحــی باعث 
خواهد شــد کــه ســه دهــک کم درآمد 
بیشــترین منفعت را کســب کنند. از آنجا 

کــه ایــن سیاســت، کالاهای اساســی و 
معیشــت دهک   های کم درآمد کشــور را 
مدنظر قرار داده بود، مهم ترین نگرانی های 
سیاستگذاران اقتصادی، آثار تورمی اجرای 
این سیاست و چگونگی کاهش آثار جانبی 
آن ازجمله جبران کاهش قدرت خرید خانوار 
به   خصوص خانوارهــای دهک   های پایین 

درآمدی است. 
محاســبات این گزارش نشــان می دهد با 
توجه به تعداد خانوارهای کشــور و قدرت 
خرید از دست رفته ایشــان از محل حذف 
ارز 4200 درصورتی که منابع در نظر گرفته 
شــده در بودجه تحقق پیدا کند، می توان 
اصلاح نرخ ارز را با موفقیت اجرا کرد و ســه 

دهک کم درآمد بیشترین نفع را از اجرای این 
سیاست خواهند داشت.

بازوی پژوهشی سازمان برنامه و بودجه بررسی کرد:

بودجه خانوار منهای ۴۲۰۰
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بهادر بیژني، مشاور رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور بین الملل با بیان اینکه 
اکنون مساله قانونگذاري معاملات رمزارزها در وزارت اقتصاد در جریان است، گفت: 
استفاده از بورس کیش از جمله فرصت هایي است که از طریق آن مي توان زمینه اجراي 
عملي معاملات رمز دارایي ها در بازار سرمایه ایران را فراهم کرد. وي گفت: این دو بازار 
به عنوان بازار موازي با یکدیگر در حال فعالیت هستند، اما به نظر مي رسد با توجه به 

تصمیمات اتخاذ شده تعامل بین آنها بیشتر خواهد شد. 

دبیر شورای عالی مناطق آزاد گفت: رقم فرار سرمایه از کشورمان به ترکیه در چند سال 
گذشته بسیار چشمگیر بوده و شاهد فرار سرمایه به سمت امارات هم هستیم این درحالی 
است که باید با مشوق های جذاب نه تنها سرمایه داخلی را در کشور حفظ کنیم.سعید 
محمد افزود: معافیت های مالیاتی در مناطق آزاد کشورهای اطراف ایران بسیار طولانی 
مدت است به طوریکه مدت زمان معافیت مالیاتی در برخی از کشورها بالای ۳0 سال 

است و حتی در امارات به ۵0 سال هم می رسد.

 نوســان:بانک مرکزي اعلام 
کرد که در دي ماه سال جاري 
بیــش از 6.۵ میلیــون چک 
برگشــت خورده که نسبت به 
آذر ماه این تعــداد ۰.۲درصد 
بیشتر شــده اســت. ارزش 
چک هاي برگشتي بالغ بر ۲6۹ 
هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بوده 
که نســبت به آذر ماه این عدد 

۴.۴درصد رشد کرده است. 
  از سوي دیگر، حدود 6 میلیون فقره 
با ارزشــي حدود 2۳۹ هــزار و 200 
میلیارد تومان از چک هاي مبادله اي 
وصول شــده اســت که از نظر تعداد 
و مبلغ بــه ترتیــب 0.۱ و 2.۸درصد 
افزایــش دارد. در کنــار چک هــاي 
وصولــي حــدود ۵۵۳ هــزار فقره 
چک هم برگشــت خورده که از نظر
 تعداد و مبلغ چک هاي برگشــتي به 
ترتیب بــا ۱.6 و ۱۹.6درصد افزایش 

داشته است.
تحولات در میزان چک هاي برگشتي 
به نوعي نشان دهنده شرایط رکود در 
اقتصاد ایران است، چراکه در ایران به 
دلیل کمبود نقدینگــي نزد صاحبان 
کســب و کارها، پرداخــت اعتباري، 
بیشتر استفاده مي شود. پیش از این 
گزارش مرکز پژوهش هاي اتاق ایران 
از ارزیابي شــامخ کل اقتصــاد ایران 
)شاخص مدیران خرید( نشان دهنده 
آن بود که در دي ماه ۱400، شاخص 
مدیران خرید که در ایــران با عنوان 
شامخ منتشــر مي شــود، براي کل 
اقتصاد به 46.۹4 واحد رســیده که 
نســبت ماه قبل 4.0۱ واحد کاهش 
داشته است. براســاس ارزیابي هاي 
صورت گرفته کاهش قــدرت خرید 
و نقدینگي و کمبود شــدید تقاضا، از 

دلایل عمده این وضعیت بوده است. 
همچنیــن در این مدت، در اســتان 
تهــران حــدود 2.۱ میلیــون فقره 
چک با ارزشــي معــادل ۱۳۸ هزار و 
400 میلیارد تومان مبادله شــده که 
بیانگر صدرنشیني اســتان تهران در 
مبادله چک در ســطح کشور است. 
چک هاي وصول شده در تهران بیش 
از ۱.۹ میلیون فقره به ارزشــي حدود 
۱24 هــزار و ۹00 میلیــارد تومان و 
چک هاي برگشتي حدود ۱۵۷ هزار 
فقره به ارزشي بیش از ۱۳ هزار و ۵00 
میلیارد تومان گزارش شــده اســت. 
البته، نســبت چک هاي برگشتي به 
مبادله اي از ۸درصد در دي ماه ســال 
گذشــته به ۸.۵درصــد در دي ماه 
امسال رسیده که 0.۵درصد افزایش 

داشته است. 

این رونق اقتصــادی که عمدتاً اشــتغالزا 
نبوده، همراه با تورم بالا منجر به کاهش رفاه 
خانوارها شده است؛ به ویژه در میان دهک 
های پایین درآمدی که به طور نامتناسبی 
تحت تأثیر پاندمی قرار گرفته اند. در همین 
حــال، اتفاقات ناگــوار ناشــی از تغییرات 
اقلیمی مانند خشکسالی و افزایش بی سابقه 
دما، منجر به کمبود آب و قطعی های برق 
شــده که فوریت اجتماعی-اقتصادی این 

چالش ها را هر چه بیشتر آشکار می نماید.

رشد اقتصادی در سه ماهه اول ۱۴۰۰
پس از خروج از رکود دو ساله در سال۱۳۹۹  
اقتصاد ایران در سال۱400  میزانی رشد را 
تجربه کرد. کاهش موانع تجاری در تجارت 
خارجی، شرایط بهتر بازار نفت و محدودیت 
های ملایم تر مرتبط با کووید– ۱۹ منجر 
به رشــد اقتصادی ایران در ســه ماهه اول 
۱400 شــد که عمدتاً ناشی از بخش نفت 
و بخش خدمات بود. تأثیر پاندمی کووید– 
۱۹  در ایران بر رشد تولید ناخالص داخلی 
در سال ۱۳۹۹ در مقایسه با سایر کشورها 
کمتر بود. کارشناســنان دلیل ایــن امر را 
به محدودیتهــای کمتر ســختگیرانه تر 
کووید– ۱۹ در این کشــور، و  وابســتگی 
کمتر اقتصاد آن  به بخش های بسیار آسیب 
پذیر مانند گردشگری می دانند. همچنین 
افزایش قیمت نفت در نیمه دوم ۱۳۹۹ ، و 
نیز پایه اقتصادی نسبتاً پایینایران به دلیل 
دو ســال متوالی رکود اقتصادی ناشــی از 
تحریم های مجدد آمریــکا، دلیل دیگری 
است که باعث آســیب کمتر ایران از اثرات 
پاندمی کووید– ۱۹ به نسبت سایر کشورها 

بوده اســت. در این میان، تولیــد ناخالص 
داخلی واقعــی در ســال ۱۳۹۹ ، در همان 
سطح یک دهه قبل بود، در حالی که کشور 
فرصت پنجره جمعیتی جوان با تحصیلات 
عالی را همراه با یک دوره قیمت بالای نفت) 
20۱0-20۱4( پشت سر گذاشت و بیکاری 
در حد بالای حدود ۱0 درصــد باقی ماند.

حفظ میران کسری بودجه
دولت در فصل اول سال ۱400 ، نتوانست به 
اهداف بودجه خود دست یابد، اما توانست 
کسری بودجه )به نســبت تولید ناخالص 
داخلی) را نزدیک به کســری بودجه سال 
۱۳۹۹ نگه دارد. داده هــای بودجه دولت 
از فروردین تا تیرماه ۱400 نشان می دهد 
که هر چند اهداف بودجــه از جمله اهداف 
درآمدهای نفتی محقق نشده است، با این 
وجود درآمدهای نفتی از ســطح پایین بی 
ســابقه خود )۱/۱ درصد از تولید ناخالص 
داخلی( در سال ۱۳۹۹ افزایش یافته است. 
با این حــال، این میزان تنهــا ۱۵ درصد از 
هــدف درآمدهای نفتی بودجــه برای این 
دوره را تأمین کرده اســت. از این رو، دولت 
با تعدیل هزینه ها، نسبت کسری بودجه به 
تولید ناخالص داخلی را در حدود سطح آن 
در ســال ۱۳۹۹حفظ کرده است. کسری 
بودجه در فروردین تا تیر ۱400 ، عمدتاً از 
طریق انتشار اوراق بدهی دولتی و برداشت از 
صندوق توسعه ملی ایران تأمین شده است. 
زیرا فروش برنامه ریزی شــده دارایی های 

دولت محقق نشد.
 سطح نسبتاً پایین بدهی عمومی ایران - که 
عمدتاً از منابع داخلی اســت - فضا را برای 

صدور بدهی بیشــتر فراهم آورده است که
 می تواند مانــع بروز برخی شــوک های 

بودجه ای شود.
تــورم در ســال ۱400 ، به دنبــال تدوام 
انتظارات تورمی و کاهش مجدد ارزش ریال، 
به افزایش خود ادامه داد. در غیاب یک لنگر 
اسمی مؤثر، رشد انتظارات تورمی منجر به 
افزایش تورم شــد. روند کاهشی انتظارات 
تورمی که پس از انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا و آغاز مذاکرات هســته ای شــروع 
شده بود، پس از توقف مذاکرات هسته ای 
در خرداد ۱400 معکوس شــد و باعث شد 
تورم در فرودین تا آبان ۱400 ، به 4۳درصد 
(نسبت به مدت مشابه سال قبل( افزایش 
یابد. نرخ برابری ریــال در برابر دلار روندی 
مشــابه با انتظارات تورمی را دنبال کرد، اما 
در نهایت کاهش ارزشی معادل ۱۸ درصد 
) از فرودین تا آبــان۱400 ) را تجربه کرد. 
زیرا دسترسی محدود به ذخایر ارزی خارج 
از کشور، دامنه مداخلات مستقیم در بازار 
را محدود کرده است. اســتقراض دولت از 
سیستم بانکی و فروش دارایی های خارجی 
به بانــک مرکزی نیز منجر به رشــد بالای 
عرضه پول و در نهایت افزایش قیمتها شد. 
تورم بالا و کاهــش درآمدهای قابل تصرف 
واقعی، رفــاه خانوارها را بدتر کرده اســت. 
پاندمی همچنین مشــاغل و درآمدها را در 
بسیاری از فعالیت های پرُکاربرد، از جمله 
خدمات پرُتماس و بخش غیررســمی، به 

شدت تحت تأثیر قرار داده است.

چشم انداز صادراتی
تراز حساب جاری در سال ۱400 مثبت شد 

زیرا افزایش صادرات نفتی و غیرنفتی بیش 
از افزایش واردات بود. بهبود پس از پاندمی، 
منجر به افزایش شــدید صــادرات نفتی و 
غیرنفتی بــه ترتیــب ۱2۵ و 6۹ درصد در 
فروردین تا خرداد ۱400 (نسبت به مدت 
مشابه سال قبل( شد. این امر باعث شد که 
با وجود رشــد 42 درصدی واردات در این 
دوره، تراز حســاب جاری برای اولین بار از 
زمان شیوع پاندمی مثبت شود. سایر منابع 
تأمین مالی خارجی، مانند سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی و سرمایه گذاری در سبد 
مالی نیز به دلیل تحریم های مالی آمریکا، 
تورم بالا  و نوسانات نرخ ارز تغییرعمده ای 

نداشتند.
چشــم انداز اقتصادی ایــران تحت تأثیر 
پاندمی کووید ۱۹ و چشــم انــداز تقاضا از 
ســوی شــرکای اصلی صادراتی قرار دارد. 
از ســمت داخلی، انتظار مــی رود که روند 
کند اولیــه واکسیناســیون کووید۱۹در 
مواجهه بــا موج بزرگ ســویه دلتا به علت 
اثرات ماندگار کوویــد– ۱۹  و خطر مجدد 
انتشار ســویه های جدید، منجر به محدود 
شدن رشد شود. اقدامات سختگیرانه تر در 
راستای مهار کووید ۱۹ با هدف جلوگیری 
از گسترش مجدد سویه های جدید، در کنار 
میزان اندک جذب سرمایه گذاری جدید، 
به دلیل نرخ های بهره واقعی منفی، موانع 
دیگر چشم انداز رشــد اقتصادی خواهند 
بود. در سطح جهانی، رشد کندتر شرکای 
بزرگ تجاری مانند چین، همــراه با تداوم

 تحریم های آمریکا بر صادرات، می تواند بر 
رشد بخش های نفتی و غیرنفتی تأثیر منفی 
بگذارد. به این ترتیب، میانگین رشد تولید 
ناخالص داخلی در میان مدت، متوســط 
و کمتــر از ۳ درصد در ســال پیش بینی 

می شود.
خطرات عمــده پیش روی اقتصــاد ایران 
به روند گســترش پاندمی و چشــم انداز 
تحــولات ژئوپلیتیک مربوط می شــود. تا 
زمانی که واکسیناسیون کامل بخش عمده 
جمعیت محقق نشود، انتشــار سویه های 
جدید و خطرنــاک کوویــد ۱۹ و اقدامات 
مهارکننده متعاقب آن، ریســک های قابل 
توجه در روند بهبــود اقتصاد ایران خواهند 
بود. اختلالات تجاری و تقاضای ضعیف از 
سوی کشورهای همسایه مانند افغانستان 
و عــراق، منبع اصلــی ذخایــر ارزی قابل 
دسترس، از موانع اصلی رشد و تأمین مالی 
واردات به شمار می روند. اقتصاد همچنان، 
هرچند کمتر از گذشته، در برابر افت قیمت 
جهانی نفت در آینده آســیب پذیر است. 
چالش های فزاینده تغییــرات اقلیمی که 
منجر به کمبود شــدیدتر آب و انرژی می 
شــوند، همراه با تورم بالا می تواند فشــار 
بر قشــرهای آســیب پذیر را افزایش دهد 
و بر نارضایتی هــای اجتماعــی بیفزاید. 
ریســک های مطلوب مربوط بــه امکان 
لغو تحریم هاســت که مــی تواند فعالیت

 اقتصادی را تقویت کند، زیرا اقتصاد به طور 
مستمر کمتر از ظرفیت بالقوه خود در حال 

فعالیت است.

بوی بهبود

کوچ سرمایه گذاران مناطق آزاد به امارات و ترکیهتهدید بورس با ورود سرمایه ها به رمزارزها
دورنمای اقتصاد

 گزارش

رکود 
عمیق تر شده است؟

بسته بندی های  پردازش  و  بازیابی  برای  تلاش  به جای  نوسان:   
پلاستیکی که بازیافت آنها سخت است، زمان آن رسیده است که 

درباره چرایی ساخت و نحوه استفاده از آن تجدید نظر کنیم.
فرض کنید با ماشین کوچک خود از خانه حومه شهر خود به شهر مجاور رفت و 
آمد می کنید. از آنجایی که رفت و آمد گران است، شما با سه دوست همراه می 
شوید که به پرداخت هزینه بنزین، پارکینگ، عوارض و نگهداری معمول کمک 
می کنند. یک روز، یکی از همسایه ها تماس می گیرد و می گوید که می تواند هر روز 
از یک سواری برای رفت و آمد به شهر استفاده کند، زیرا شرکت اتوبوس مسیری را 
که او معمولاً به سر کار می رود لغو کرده است. او نمی تواند به اندازه دیگران بپردازد، 
اما او کمک می کند تا بنزین، عوارض و پارکینگ را پوشش دهد. شما و مسافرانی 
که به طور کامل پرداخت می کنند، با اکراه موافق هستید. در یک ماشین کوچک 

مناسب است، اما قابل انجام است.
همسایه دیگری با شما تماس می گیرد. او شنیده است که شما هم ممکن است 
برای او جا داشته باشید. متأسفانه، او شغل خود را از دست داده و به دنبال کار است 
و تنها می تواند بخش کوچکی از توان مالی دیگران را بپردازد. او مطمئن است که 
کار پیدا خواهد کرد و سپس می تواند ســهم خود را بپردازد. حالا واقعاً، واقعاً در 
ماشین تنگ است. بعلاوه، به زودی مشخص می شود که این زن برای یافتن شغل 
مشکل دارد. پس از چند ماه، چهار نفر اولیه از ناراحتی فیزیکی و مالی مرتبط با دو 
نفر اضافی ناامید می شوند. در یک نقطه چیزی باید بدهد. به آخرین سوارکار گفته 
می شود که دیگر نمی تواند سوار شــود و از پنجمین سوار خواسته می شود که 

سهم منصفانه خود را بپردازد یا خود را برای رفتن آماده کند.

حالا بیایید به بازیافت فکر کنیم       
پنجاه سال پیش، بازیافت آغاز شــد، زیرا بازیافت روزنامه ها و قوطی های فلزی 
مقرون به صرفه بود. ظروف راه راه قدیمــی )OCC( اغلب در مکان های خرده 
فروشی بازیافت می شدند. هنگامی که بســته بندی پلاستیکی به وجود آمد، 
به سیستم های مسکونی موجود متصل شد. کارها بســیار ناکارآمد و پیچیده 
شدند. قول ها و اطمینان هایی داده شد، اما تنها دو ماده، پلی اتیلن با چگالی بالا 
)HDPE( و پلی اتیلن ترفتالات )PET( شروع به کاهش وزن خود کردند یا 
به این کار نزدیک شدند. و در حالی که پلی اتیلن با چگالی کم )LDPE(، پلی 
پروپیلن )PP( و پلی استایرن )PS( داستان های عملکردی قوی برای گفتن 
دارند، آنها نتوانسته اند به سطح موفقیت بازیافت مورد نیاز برای جبران آلودگی و 

مشکلات لجستیکی دست یابند. به فرآیند اضافه شده است.
این همان چیزی اســت کــه پیمان پلاســتیک ایــالات متحــده، انجمن 
بازیافت کنندگان پلاستیک )APR( و سایر شرکت های عضو اکنون با اعلامیه 
اخیر خود نشــان می دهند که مواد بسته بندی پلاســتیکی »مشکل« )مانند 
PS(، محصولات )کارد و چنگال پلاســتیکی( را حذف خواهنــد کرد. و مواد 
افزودنی تا سال 202۵٫ مردم )یا حداقل بخشی از آن( خواستار کاهش یا حذف 
کاربردهای پلاستیکی یکبار مصرف غیرقابل بازیافت هستند. جامعه بازیافت از 
جمع آوری، دســته بندی و حذف این اقلام از جریان پردازش خود خسته شده 
است. و شرکت های کالاهای بسته بندی مصرفی )CPG( دیگر نمی توانند از 
استفاده از این مواد – صرف نظر از اینکه چقدر قوی، سبک یا ارزان هستند – برای 
مصرف کنندگان پشتیبانی کنند. چه کسی می تواند آنها را سرزنش کند؟ رشد 
کمی در بازیافت مکانیکی بسته بندی های پلاستیکی برای سال های متمادی 
وجود داشته است، عمدتاً به این دلیل که قوانین اضافی مربوط به قبض بطری 
متوقف شده است. بازیافت غیر مکانیکی )یعنی شیمیایی، پیشرفته یا مولکولی( 
هنوز قادر به کارایی مقیاس پذیر نیست. بسیاری از تعهدات بزرگ مربوط به 2۵ 
درصد استفاده بازیافتی پس از مصرف )PCR( تا سال 202۵ نیز احتمالاً متوقف 

خواهند شد.
با توجه به منشــور آن بــرای افزایش نــرخ بازیافت، پیمان و اعضــای آن چه 
انتخابی داشتند؟ شورای شــیمی آمریکا )ACC(، انجمن صنعت پلاستیک 
)PLASTICS(، انجمن بسته بندی انعطاف پذیر، مؤسسه بسته بندی خدمات 
غذایی، و دیگران می توانند هرچه می خواهند در این پیمان فریاد بزنند، اما آنها 
فقط پیام رسان را شلیک می کنند. این انجمن ها باید در مورد چیزی فکر کنند 
که رئیس جهانی بسته بندی کوکاکولا زمانی به من گفت: »ما در تجارت بسته 
بندی نیستیم. ما در تجارت نوشیدنی هســتیم. زمانی که شیشه برتری خود را 
ثابت کرد، از شیشه دور شدیم و وارد PET شدیم. وقتی چیز بهتری پیش بیاید، 
احتمالاً دوباره عوض می شویم.« وقت آن رسیده است که این انجمن های تجاری 
و مواد تولید کننده و تبدیل اعضای آن ها به آینه نگاه کنند. همانطور که والت کلی 
در پوستر روز زمین پوگو در سال ۱۹۷0 نوشت، “ما با دشمن ملاقات کرده ایم و 

او ماست

بسته بندی پایدار

capital

خطرات عمده پیش روی اقتصاد ایران به روند گسترش پاندمی و تحولات ژئوپلیتیک مربوط می شود

اقتصاد ایران پس از سپری کردن یک دهه از دست رفته با رشد اقتصادی ناچیز)۲۰۱۱-۲۰۲۰(  به تدریج 
در حال بهبود است. محدودیت های ملایم تر کووید۱۹ ، منطبق با نرُم جدید(که در بهبود مصرف منعکس 
شده است)، همراه با شرایط مناسب تر در بخش نفت، منجر به چهار فصل پی درپی بهبود اقتصادی هر 
چند از سطحی پایین تر  پس از فصل اول  ۱۳۹۹شده است. رونق اقتصادی با واکسیناسیون گسترده کووید – ۱۹  در نیمه 
دوم سال ۱۴۰۰ تقویت شد. با این حال، محدودیت ذخایر ارزی قابل دسترس، به دلیل تداوم تحریم های آمریکا، منجر به 

نوسانات نرخ ارز و افزایش تورم شده است.

هفته نامه نوسان

گرو ه  اندیشه

نگاهی به جنبه های مختلف در تجارت بسته بندی؛

 نوسان:بررســي ها نشــان مي دهد کــه براي 
عیدي امســال دو پیش بیني جــدي وجود دارد؛ 
در یک مورد مبلغ عیدي را نســبت یک میلیون 
و ۵24 هــزار تومان تا ۵00 هــزار تومان افزایش 
داده و دو میلیون تومان به طور یکســان به تمامي 
کارکنــان پرداخت شــود و در ســناریویي که با 
تاکید بر پرداخت عادلانه اســت، همان مبلغ یــک میلیون و ۵24 هزار 
تومان را براي همه در نظــر بگیرند، با این تفاوت که بــراي افراد داراي 
همسر و فرزند مبلغ اضافه پرداخت شــود؛ به طوري که براي همسر یک 
رقم تعیین و به هر یــک از فرزندان هم نصف آن. ظاهــرا این هم مطرح 
بوده که مي تــوان مازاد بر یک میلیــون و ۵24 هزار تومــان را به جاي 
نقدي، بن کارت براي خریــد کالا ارایه کرد که این طــرح چندان قابل 

اجرا نیست.

 نوســان: معاون وزیر اقتصاد گفــت: تجارت  
و  میلیــون   ۸۱ از  همســایگان  بــا  کشــور 
۳۹۸ هــزار تــن کالا  بــه ارزش 40 میلیــارد 
و ۹۳2 میلیــون دلار فراتــر رفت که نســبت 
بــه مــدت مشــابه ۱۷ درصــد در وزن و 40 
اســت. داشــته  افزایــش  ارزش  در  درصــد 
علیرضا مقدســی افزود: از صادرات یکصد میلیــون و 42۵ هزار تنی 
کشــور به ارزش ۳۸ میلیــارد و ۷6۳ میلیــون دلاری ،6۱ میلیون و 
6۹۹ هزار تن کالا بــه ارزش 20 میلیــارد و ۵۹۵ میلیون دلار به ۱۵ 
کشور همســایه ایران صادر شده که 6۱ درصد وزن و ۵۳ درصد ارزش 
صادرات ۱0 ماهه کشــور را به خود اختصاص داده که نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل هشــت درصد در وزن و 2۳ درصد در ارزش رشد 

داشته است.

 نوسان:کمیســیون حقوقی و مرکــز پژوهش های 
اتاق ایران، پروژه اصلاح قانون تجارت الکترونیک را در 
دســتورکار قرار داد. اصلاح قانون تجارت الکترونیک 
با توجه به تحولات فضای ســایبری، مورد توجه اتاق 
ایران قــرار گرفته و از ســوی کمیســیون حقوقی و 
مرکز پژوهش هــای اتاق ایران پیگیری می شــود. در 
این راستا نخستین نشست تخصصی به همت کمیسیون حقوقی اتاق ایران با 
حضور نمایندگان مجموعه ای از دستگاه های دولتی، حاکمیتی و خصوصی که 
به صورت مستقیم با این قانون در ارتباط هستند، برگزار شد. در این نشست، رئیس 
کمیسیون حقوقی اتاق ایران گفت: این موضوع از سوی مرکز پژوهش های اتاق 
ایران مطرح شــد و با توجه به اهمیت آن برای کمیسیون حقوقی اتاق و برخی 
نقطه نظراتی که درباره آن داشتیم، تصمیم گرفتیم با همکاری هم روند بررسی 

قانون و اصلاح آن را در دستورکار قرار دهیم.

  نوســان:رئیس اتــاق بازرگانی مشــترک ایران 
و افغانســتان می گویــد بــرای آنکه صــادرات به 
این همســایه شــرقی ادامه داشــته باشــد، دولت 
باید بــه بخــش خصوصــی اطمینــان بدهد که 
مشــکلی در فرآیند تجاری به وجــود نخواهد آمد.  
 حسین سلیمی درباره آخرین وضعیت صادرات ایران 
به افغانستان، اظهار کرد: در ماه های گذشته و با توجه به تحولات سیاسی که 
در افغانستان روی داد، روند صادراتی ما نیز متوقف یا کند شد و عملا بسیاری 
از سرمایه گذاران برای ادامه فعالیت در این حوزه با تردیدهایی مواجه بودند، اما 
این روند در ماه های گذشته تغییر کرده است.  وی با اشاره به سفر تعدادی از 
مقامات طالبان به ایران تشریح کرد: با توجه به وعده های طالبان برای بهبود 
اوضاع و به وجود آمدن شــرایط لازم، صادرات از ســر گرفته شده و مرزهای 

مشترک فعال هستند.  

حواشي عیدي آخر سال کارمندان دولتياثر  تحولات افغانستان بر صادرات ایراناصلاح قانون تجارت الکترونیک به جریان افتادتجارت ۴۱ میلیارد دلاری ایران با همسایگان

 ها
ده

برا

روایت بانک جهانی از چشم انداز اقتصاد ایران؛
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یکی از ابزارهایی که می تواند مسائل پیچیده 
صنعت را به سطح جامعه مخاطب یعنی افراد 
نوآورمرتبط وارد کند رویدادهای ریورس پیچ 
هســتند. برگزاری این رویدادها چند سالی 
است که در کشور رایج شــده است و فولاد 
مبارکه نیز در همین راســتا اولین رویداد از 
این نوع را در سال ۱۳۹۷ برگزار کرد. تفاوت 
رویداد امسال با سال های گذشته این است 
که در ســال جاری فولاد مبارکــه صرفا از 
جامعه هدف خود راه حل نمی خواهد، بلکه 
می خواهد به آن ها کمک کنــد تا راه حل ها 
عملیاتی شود. مهم ترین بخش این فرآیند نیز 
تامین مالی این راه حل هاست که در نهایت 
می تواند بخشی از مشکلاتی که شرکت های 

نوپا با آن مواجه هستند را حل کند.

چالش اول
در ادامه ابراهیم روح اللهــی به تبیین اولین 
چالش فولاد مبارکه با عنوان »تبدیل غبارات 
ناشی از حمل و شــارژ مواد اولیه کوره های 
قوس الکتریک فولاد مبارکه به بریکت قابل 
شارژ با نوار نقاله« پرداخت. وی اظهار کرد: در 
ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه ابتدا کنسانتره 
به گندله تبدیل شــده و ســپس توسط ۸ 
مودول احیا به آهن اسفنجی تبدیل می شود. 
در مرحله بعد این آهن اســفنجی در ناحیه 
فولادسازی توسط ۸ کوره قوس الکتریکی و 6 
کوره پاتیلی به واحد ریخته گری مداوم ارسال 
شــده و در نهایت از طریق ۵ ماشین دو خط 
به تختال تولید می شــود. پس از این مرحله 
تختال تولید شده به ناحیه نورد گرم و سرد 
برای سایر فرایندها وارد می شود. روح اللهی 
گفت: هنگام حمل مواد از ناحیه آهن سازی 

به فولادسازی توسط نوارهای نقاله و سپس 
از کوره های قوس الکتریکــی غبارات ایجاد 
شده جمع آوری می شود که مقدار آن برای 
کوره های قوس ۱۱0 هزار تن در سال و برای 
حمل مواد سالانه 20 هزار تن غبار است. به 
همین دلیل فولاد مبارکه در تلاش اســت 
تا ضمن کاهش مقدار این غبــارات، آن ها را 

بازیابی و استفاده کند.

چالش دوم
دومین چالش این رویداد بــه »ایجاد دانش 
فنی طراحی و تولیــد پودر قالــب با توجه 
به پارامترهای ماشــین ریخته گــری و نوع 
محصولات تولیدی فولاد مبارکه« اختصاص 
داشت. در این بخش منصور سنایی نژاد اظهار 
کرد: این چالش به قسمت ریخته گری مداوم 

مربوط می شود. 
در این قسمت پودر قالب به عنوان یک ماده 
مهم باعــث ایجاد فــولاد و افزایش کیفیت 
آن می شود. شــرکت فولاد مبارکه به عنوان 
بزرگترین واحد فولادســاز در کشــور که از 
روش ریخته گری پیوسته پیروی می کند نیاز 

به بیش از 4 هزار تن پودر قالب دارد.

چالش سوم
ســومین چالش رویداد ریورس پیچ فولاد 
مبارکه با عنوان »بررســی و ارائه راهکارهای 
مناســب برای کاهش پف و حجم سرباره در 
پاتیل حمل سرباره مربوط به کوره های قوس 
الکتریکی« توسط ابراهیم روح اللهی ارائه شد. 
وی در ایــن بخش از رویداد گفــت: ورودی 
 کوره های قوس الکتریکی عمدتا شامل مواد 
آهنی مثل قراضه، آهن اسفنجی و چدن است. 

افزودنی های سرباره ســاز آهک و دولومیت 
و متان و کک و... است. سرباره کمک زیادی 
در طی فرآیند می کنــد و قوس الکتریکی را 
پایدار، اتلاف حرارت، زمــان ذوب و صدای 
قوس الکتریکی را کاهش می دهد. این سرباره 
پفکی با دو روش در فرآیند تولید می شــود. 
اگرچه وجود این سرباره برای تولید مفید است 
اما زمانی که به پاتیل سرباره وارد می شود به 
دلیل محدودیت گنجایش با مشکل رو به رو 
می شــویم؛ بنابراین باید آن ها را جمع آوری 
کرد. در این مرحله نیاز به آنتی فومی است که 
بتواند پس از خروج از کــوره و هنگام ورود به 

پاتیل سرباره، این پف را کاهش دهیم.

چالش چهارم
حمیدرضا شــیخ در ارائه چالــش چهارم با 
موضوع »طراحی، ساخت، نصب، راه اندازی، 
تضمین عملکرد و آموزش سیستم شناسایی 
عیب ویبره به منظور به صفر رساندن پارگی 
ورق در کوره مافل قلع اندود« اظهار کرد: خط 
قلع اندود یکی از خطوط تکمیلی در زنجیره 
ارزش افزوده فولاد مبارکه و هدف آن ایجاد 
لایه قلع روی ورق فولادی به منظور افزایش 
مقاومت نسبت به خوردگی شیمیایی است. 
وی افزود: به دلیل وجود اختلاف های مقطعی 
و گذرا در طی فرآیند نورد، امکان وجود نوسان 
در ضخامــت ورق وجود دارد کــه با عنوان 
»ویبره« شناخته می شود. این ویبره موجب 
تغییر مقطعی ضخامت ورق شده و در عرض 
آن دیده می شود. این تغییر در عبور از کوره 
باعث ذوب شــدن و پارگی ورق در خط قلع 
اندود می شود و توقف اضطراری خط تولید را 

به دنبال دارد.

چالش پنجم
پنجمین چالش رویــداد ریورس پیچ نیز به 
»امکان سنجی افزایش توان خروجی نیروگاه 
بخار فولاد مبارکه« اختصاص داشت. در این 
بخش محســن غلامی گفت: واحد انرژی و 
ســیالات فولاد مبارکه وظیه تولید و تامین 
انرژی و ســیالات را برای نواحی تولیدی بر 
عهده دارد و متشــکل از چند واحد از جمله 
واحد نیروگاه است. وی افزود: در این نیروگاه 
دو واحــد دارد. نیروگاهــی گازی با ظرفیت 
۱2۳.4 مگاوات و راندمان ۳2.۵ درصد است. 
نیروگاه بخار با ۳4 واحد 6۷ مگاوات ساعت با 
راندمان ۳0 درصد است. المان های اصلی آن 
از ۵ بویلر 200 تن برای تولید بخار و ۳ توربین 
بخار با ظرفیت 6۷ مگاوات است. چالش اینجا 
است که در سرویس قرار گرفتن همزمان هر 
۳ واحد، واحد 2 بخار به دلیل افزایش وکیوم 
برق کمتری تولید می کنــد و توان خروجی 

کاهش می یابد.

چالش ششم
ششــمین چالش این رویداد نیز به »فرآیند 
پوســته زدایی EPS به عنــوان جایگزین 
فرایند اسیدشویی« اختصاص داشت. در این 
بخش میلاد وهمن، کارشــناس مهندسی 
شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری 
فولاد مبارکه، اظهار کرد: در ابتدای ناحیه نورد 
سرد، ورق فولادی در تماس با اکسیژن محیط 
دچار لایه اکســیدی در سطح خود می شود 
که این پوسته اکســیدی هم از نظر کیفیت 
ظاهری و انجام فرآیندهــای بعدی برای ما 
مشکل ساز اســت. به همین دلیل رفع این 

پوسته اکسیدی یک الزام است.
 وی افزود: به صورت معمول این لایه با فرآیند 
اسیدشــویی از بین می رود و پس از آن ورق 
با آب شستشو می شــود تا باقی مانده اسید 
روی ســطح ورق از بین رفته و بــرای انجام 
سایر فرآیندها آماده شود. یکی از مشکلات 
این روش مصرف بالای آب و امکان تشکیل 
مجدد لایه اکسیدی به مرور زمان وجود دارد. 
بنابراین لازم اســت پس از اسیدشویی لایه 
نازکی از روغن بر سطح ورق پاشیده شود که 

این هم هزینه بر خواهد بود. 

چالش هفتم
چالش هفتــم این رویــداد نیز بــا عنوان 
»هیدروژن سبز؛ فولاد ســبز« توسط سید 
شهاب حسینی، کارشناس مهندسی شرکت 
پشتیبانی و توســعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه مطرح شــد. وی در ارائه خود با اشاره 
به اهمیت فولاد ســبز اظهار کرد: در روش 
تولید فولاد سبز واحدهای آهن سازی و احیا 

مستقیم درگیر هستند. 
کاهش تولید گازهای گلخانه ای امروز یکی 
از چالش های جهان اســت. با توجه به اثرات 
مخرب دی اکســید کربن سیاســت های 
بین المللی بــرای کاهش تولیــد آن وضع 
شــده اســت. در روش های قدیمی به ازای 
تولید هر تن فولاد 2 تن دی اکســید کربن

 تولید می شود.

گزارش

 یادداشت

واژه مهندســی در روزگار کنونــی 
به هرنوع فکــر، تجربــه و مهارت 
آموخته شده در قالب علم و دانش که 
برای تبدیل ایده به واقعیت، با محاسبه 
اندازه گیری دقیق صورت می گیرد  و 
اطلاق می شــود و مبالغه نیست اگر 
بگوییم محور اصلی بلوغ و تعالی، تکامل 
و توســعه صنعتی در جامعه امروز، به 

دست مهندسان رقم خورده است. 
اجتماع انســان ها در یک محیط و ظهور 
تمدن ها، فرصت مغتنمی برای انســان 
فراهم آورد تا با تمرکز بر فکر، اراده و تجربه 
به منظور رفع نیازمندی های خود و تعریف 
قاعده برای زندگی جمعی و بهره گیری از 
تجربه، دانش و مهارت و نظم دهی به امور 

زندگی، زیست خویش را هموار کند.
تغییر و تحول در سبک زندگی و حرفه و 
کار انسان ها و بروز انقلاب صنعتی عامل 
مؤثری در تغییر نوع نیازهای جامعه به علم 
و دانش، تخصص، تجربه و مهارت به وجود 
آورد و همین مسئله سمت وسوی آموزش 
را در نهادهای آموزشی رسمی و غیررسمی 
دستخوش تغییر ساخت و درنهایت، واژه 
»مهندســی« با هدف و مقصود نگاهی 
هندسی، محاسبه محور با تفکر راهبردی 
فراگیر برای برنامه ریزی، تحلیل سیستم، 
تحصیل تکنیک و مهارت و بهبود عملکرد 
سازمان و اشــخاص یکی از اجزای اصلی 
ادبیات توسعه، تحول و تکامل قرار گرفت.

واژه مهندسی در روزگار کنونی به هرنوع 
فکر، تجربه و مهارت آموخته شــده در 
قالب علم و دانش کــه برای تبدیل ایده 
به واقعیت، با محاســبه و اندازه گیری 
دقیق صورت می گیرد اطلاق می شود 
و مبالغه نیست اگر بگوییم محور اصلی 
بلوغ و تعالی، تکامل و توســعه صنعتی 
در جامعه امروز، به دســت مهندسان 

رقم خورده است.
مهندسان به عنوان پیش قراولان توسعه 
هر کشــور، با بهره گیری از دانش، تجربه 
و مهارت خــود، در تلاش اند تا با طراحی، 
ساخت، بهره برداری، مدیریت، هدایت و 
نظارت بر سیستم ها، دنیای نوینی خلق 
کنند که ضمــن رفع نیازهای انســانی، 
زندگی را در نظمی مــوزون و هماهنگ، 
برای انسان هموار سازد. در ایران اسلامی 
که در دهه های اخیر با تهدید و تحریم های 
ظالمانه دست وپنجه نرم می کند، نقش 
مهندســان به مصداق راهبران توسعه و 
پیشرفت و مقابله با فشــارها و تحریم ها، 
نقشــی مضاعف و دوچندان است. آنان 
به عنوان ایده پردازان و متخصصان بامهارت 
و دانش آموخته در شــرایطی که تولید و 
رونق کسب وکار، اشتغال زایی و پشتیبانی 
از کار و رفع موانع تولید، اساسی ترین نیاز 
کشور و نقشه راه توســعه ایران اسلامی 
اســت، با فکر، برنامه های محاسبه شده و 
عمیق نگر خود می کوشند دوشاش سایر 
اقشار جامعه، نقشــی ارزنده در پیشرفت 
ایران اســلامی و کاهــش دغدغه های 
هم وطنــان ایفــا کننــد و در ایــن راه، 
نام گذاری روز پنجم اسفندماه، به عنوان 
روز مهندس، به یادبود دانشــمند بزرگ 
ایرانی، خواجه نصیرالدین طوسی، فرصتی 

ارزشمند برای تکریم این عزیزان است.
بدیهی است شرکت فولاد مبارکه به عنوان 
بزرگ ترین واحد صنعتی کشور و یکی از 
موفق ترین واحدهای تولیدی و اقتصادی 
ایران اسلامی، بخش زیادی از موفقیت خود 
را مرهون تلاش ها و راهبری های مهندسان 
عزیز میهن و کلیه همکاران مهندس خود 
در شرکت فولاد مبارکه می داند و زحمات 
این قشر را شایسته ســتایش، تحسین، 

تقدیر و تکریم می شمرد.

industry

رئیس تعمیرات نسوز سایر نواحی فولاد مبارکه از کسب بالاترین رکورد عمر نسوز کوره های دوار 
با آجرهای نسوز بومی سازی و بهینه سازی  شده و بهره برداری فنی و مناسب در واحد آهک سازی 
این شرکت خبر داد. محسن زمانی افزود: با توجه به سیاســت های مدیریت عالی شرکت در 
خصوص پیشبرد اهداف و کاهش هزینه ها، بومی سازی و جلوگیری از خروج ارز، بهینه سازی 
آجرهای نســوز کوره دوار واحد آهک سازی انجام شــد. به گفته وی،  تلاشگران فولاد مبارکه 
موفق به عبور از رکورد 42 ماهه عمر نسوز کوره های واحد آهک سازی در بهمن ۱400 شدند.

رکوردشکنی در فولادمبارکه
عضو فراکسیون زنان مجلس شورای اســلامی گفت: تلاش فولاد مبارکه برای استفاده 
نکردن از آب خام زاینده رود جدی است. پروین صالحی اضافه کرد: بر اساس نظارت های 
صورت گرفته درصد استفاده از پساب فاضلاب ۵0 درصد میزان نیاز فولاد است و بر اساس 
برنامه ریزی های فولاد مبارکه تا سال ۱404 میزان استفاده از پساب به صددرصد خواهد 
رسید. نماینده مردم شهرستان مبارکه تصریح کرد: در فولاد مبارکه هزینه های هنگفتی 
در جهت رفع آلایندگی ها صورت گرفته است که این اقدام فولاد مبارکه حائز اهمیت است.

استفاده از پساب به صددرصد خواهد رسید

ستایش فکر و برنامه
مهندسان فولاد مبارکه حمایت قاطع از نوآوران

 نوسان :مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه از احداث ۵ پروژه بزرگ صنعتی با 
سرمایه گذاری این شرکت و به ارزش بیش از ۴۰هزار میلیارد تومان در دهه 

فجر امسال خبر داد.
به گزارش نوسان و به نقل از خبرنگار فولاد، ۵ پروژه بزرگ صنعتی با سرمایه گذاری 
فولاد مبارکه به ارزش بیش از 40 هزار میلیارد تومان کلنگ زنی  شده که این پروژه ها 
باعث اشتغالزایی بیش از ۱2هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در اقصی نقاط 
کشور خواهد شد. آیین آغاز عملیات احداث این پروژه ها، امروز یکشنبه ۱۷ بهمن ماه 
۱400 با حضور رییس جمهور در قالب آیین آغاز عملیات اجرایی 4۸ پروژه بزرگ 

صنعتی کشور در سالن  همایش های صدا و سیما برگزار شد.
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه با اعلام این خبر اظهار کرد: 
فولاد مبارکه یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد در کشور بوده و نیاز بسیاری 
از صنایع مهم در کشور را تامین می کند. به همین خاطر با برنامه ریزهای به عمل آمده 
و با عنایت به برنامه های توسعهای کشور و نیاز به محصولات جدید، عملیات احداث 
خط تولید محصولات کیفی نورد گرم به ظرفیت 4 میلیون تن و با اعتباری بالغ بر ۱۸ 
هزار میلیارد تومان آغاز می شود. وی در ادامه با اشاره به محدودیت های قابل توجه 
انرژی بر سر راه تولید گفت: عملیات احداث پروژه واحدهای نیروگاه سیکل ترکیبی 
با تکنولوژی جدید و بازده بالا با ظرفیت ۱000 مگاوات و با سرمایه گذاری ۱۳هزار 
میلیارد تومان همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامی آغاز می شود. همچنین ساخت 
بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور با ظرفیت ۵00 مگاوات و نیروگاه عظیم بادی 
با ظرفیت ۱00مگاوات از جمله طرح های بزرگ فولاد مبارکه در راستای تولید پایدار 
برق مورد نیاز کشور است که به زودی عملیات اجرایی آن ها در دستور کار قرار خواهد 
گرفت. با بهره برداری از این سه نیروگاه، محدودیت های موجود در حوزه انرژی تا حد 
زیادی از سر راه تولید فولاد مبارکه برداشته شده و میزان تولید این شرکت که بخش 
بزرگی از نیاز صنایع مختلف کشــور به ورق های فولادی را تامین می کند افزایش 

خواهد یافت.
طیب نیا خاطرنشان کرد: شروع ساخت واحد تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان 
به ظرفیت ۹00 هزار تن با هدف رساندن ظرفیت تولید این شرکت به 2 میلیون تن 
تختال یکی دیگر از پروژه های بزرگیســت که در دهه فجر امسال احداث آن کلید 
خواهد خورد. همچنین پروژه احداث واحد احیاء مستقیم صنایع معدنی و فولادی 
ستاره سیمین هرمز به ظرفیت ۱.۷ میلیون تن نیز با سرمایه گذاری ۵000 میلیارد 

تومان آغاز می شود.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در ادامه از شروع عملیات احداث خطوط اسیدشویی 
و نورد سرد شرکت فولاد امیرکبیر کاشان خبر داد و گفت: این طرح با سرمایه گذاری 
بیش از ۹00 میلیارد تومان یکی از برنامه های دیگر فولاد مبارکه در راستای افزایش 
ظرفیت تولید فولاد در کشور اســت. با احداث این خط، ســالانه 0.۸ میلیون تن 
ورق های اسیدشویی و نورد سرد در گروه فولاد مبارکه تولید می شود. وی تصریح 
کرد: یکی از پروژه های مهم فولاد مبارکه در راستای فراهم نمودن بخش قابل توجهی 
از آب مورد نیاز این شــرکت، تامین مالی برای تکمیل و بهره برداری از تاسیسات 

فاضلاب شهرهای مجاور فولاد مبارکه است. 
این پروژه با سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه به ارزش بیش از هزار میلیارد تومان 
تامین مالی خواهد شد و امکان اتصال شبکه  فاضلاب شهرهای جدیدی در مجاورت 
فولاد مبارکه و فولاد ســبا را به تصفیه خانه پساب فاضلاب فولاد مبارکه به منظور 
استفاده در چرخه تولید فولاد فراهم نموده و نقش بسزایی در صیانت از محیط زیست 

منطقه بر عهده خواهد داشت.
طیب نیا در پایان افزود: پیش از این، پروژه ساخت تاسیسات تصفیه و انتقال پساب ۹ 
شهر مجاور دیگر نیز با سرمایه گذاری فولاد مبارکه برای کاهش آب خام مصرفی این 
شرکت به بهره برداری رسیده بود که در نهایت با این اجرای این پروژه ها، حجم آب 

خام مصرفی در فولاد مبارکه به میزان چشمگیری کاهش خواهد یافت.
وی به تامین هزینه های این پروژه ها توسط فولاد مبارکه و نقش برجسته این شرکت 
برای توسعه کشور اشاره نموده و متذکر شد: عملیات اجرایی چندین طرح توسعه ای 
دیگر نیز در سایر کارخانه های تابعه فولاد مبارکه در استان های چهارمحال وبختیاری 

و خراسان رضوی به زودی و طی ماه های پیش رو آغاز خواهد شد.

آغاز عملیات احداث ۵ پروژه بزرگ با سرمایه گذاری 
بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خبر داد:

در راستای حل چالش های صنعت و با درایت فولاد مبارکه صورت می گیرد:

فولاد مبارکه می خواهد به افراد نوآور توانمند برای حل مسائل صنعت کمک کند تا راه حل خود را 
عملیاتی کنند. مهم ترین بخش این فرآیند نیز تامین مالی این راه حل هاست. این را مدیرعامل شرکت 
پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه می گوید و تاکید دارد که هرچه صنعت پیچیده تر باشد صرفا نیاز به 
تامین تجهیز یا مواد اولیه نداریم بلکه به افرادی نیاز داریم که مسائل پیچیده ما را حل کنند. یحیی پالیزدار بر حمایت 

جدی فولاد مبارکه از افراد نوآور توانمند برای حل چالش های صنعت تاکید کرد؛

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

 نوسان : مدیر ناحیه نورد سرد شرکت فولاد 
مبارکه گفت: سال آینده طرح های توسعه ای 
مهمی با رویکرد کیفی سازی ورق های مورد 
نیاز صنایع خودروســازی و لــوازم خانگی 
در ناحیه نورد سرد شــرکت فولاد مبارکه 

عملیاتی می شود.
بهزاد بهادرانی اظهار کرد: در سال جاری، نورد 
سرد توانست به رکوردهای متعددی دست 
پیدا کند که می توان به رکورد در خط نورد 
۵ قفسه ای در آبان ماه اشاره کرد و همچنین 

با عبور از ظرفیت اسمی به رکورد ۱۳۱هزار 
تن در ماه دست یافتیم. وی با اشاره به اینکه 
محدودیــت تامین قطعات یدکــی و کرونا 
نتوانست خللی در تولید ناحیه نورد سرد وارد 
کند، گفت: این نوید را می دهیم که تا پایان 
سال و در راستای تحقق شعار سال، با پشتکار 
کارکنان ، تمام خطوط ناحیه نورد ســرد از 
اهداف تعیین شده در تولید عبورخواهیم کرد.

مدیر ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه 
با اشــاره به تاثیر تحریم هــا در روند تولید، 

گفت: در ســال آتی، طرح های توســعه ای 
در ناحیه سرد شرکت فولاد مبارکه وارد فاز 
عملیاتی می شــود و در اردیبهشت ماه خط 
ریومپ )بهینه ســازی اساســی( گالوانیزه 
محقق می شود که بخشی از این کار امسال 
با موفقیت به ثمر نشســت. وی با اشاره به 
تکمیل تجهیزات مورد نیاز خط تکمیلی ورق 
لوازم خانگی، بیان کرد: در ابتدای سال آینده 
شاهد شروع فعالیت های عملیاتی این خط 
تکمیلی هم هستیم و پیش بینی می شود 

در تیر و مردادمــاه خط تکمیلی ورق رنگی 
به صورت صددرصد بومی ســازی شده به 

بهره برداری برسد.
بهادرانی به تصویب احداث خط رنگی شماره 
2 ویژه تولید ورق های مورد نیاز صنعت لوازم 
خانگی هم اشاره ای کرد و افزود: اسناد مناقصه 
طرح یکصد هزار تنی تولید ورق رنگی لوازم 
خانگی نهایی شده اســت که در سال آینده 
در کنار خط رنگی موجود بــه بهره برداری

 خواهد رسید.

مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه خبر داد؛

طرح های توسعه  ناحیه نورد سرد در سال آینده عملیاتی می شوند
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 نوسان :رئیس واحد گالوانیزه شــرکت فولاد مبارکه با اشاره به اینکه 
در اردیبهشت ســال آینده فاز جدید ورق های رنگی و گالوانیزه افتتاح 
می شــود، گفت: دانش و تخصص را در خدمت ورق های با جرم پوشش 

پایین به خدمت گرفتیم.
علیرضا گندمکار، رئیس واحد گالوانیزه شرکت فولاد مبارکه در گفت وگو با رادیو 
فولاد با اشاره به ســالروز بهره برداری خط گالوانیزه، اظهار کرد: واحد گالوانیزه 
شــرکت فولاد مبارکه با همت مجموعه فولاد مبارکه اعم از واحدهای داخلی و 
پیمانکاران، در سال ۱۳۸۱ راه اندازی شد و تولید محصول گالوانیزه در زمانی که 
این محصول کمتر در کشور شناخته شده بود، اتفاق مهمی را رقم زد. وی با بیان 
اینکه دامنه و تنوع محصولات گالوانیزه و موارد مصرف هریک از گستردگی قابل 
توجهی برخوردار است، گفت: پایه و اساس تولید محصولات گالوانیزه، پوشش 
دهی ورق های فولادی با عنصر روی اســت و در فولاد مبارکــه، ورق فولادی در 
حوضچه  مذاب روی به روش غوطه وری گرم به ورق گالوانیزه تبدیل می شود. ورق 
ورودی به خط تولید ورق گالوانیزه فولاد مبارکه مستقیم از خطوط نورد سرد اعم از 

تاندم۵ قفسه ای و نورد دو قفسه ای تامین می گردد.

افتتاح فاز جدید ورق های گالوانیزه
 در اردیبهشت آتی

رئیس واحد گالوانیزه شرکت فولاد مبارکه اعلام کرد؛
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مجید افتخاري، عضو اتحادیه تولید کنندگان و فروشندگان پوشاک اظهار داشت: با 
کاهش دید و بازدیدها به دلیل مشکلات اقتصادي و شیوع ویروس کرونا، پوشاک 
از اولویت سبد کالایي نوروز خارج شده، به طور کلي سبد کالاي مردم در نوروز به  
شدت کوچک و پوشاک تقریبا از اولویت نوروز خارج شده است. وي بیان کرد: مردم 
حتي دهک هاي پایین، در گذشته حداقل سالي یک بار در بهمن و اسفند پوشاک 

مي خریدند، اما حالا این خرید هم براي بسیاري منتفي شده است. 

در حالي که دو سال از تصویب اعطاي تسهیلات ودیعه مسکن در ستاد ملي مقابله با کرونا 
مي گذرد، پرداخت این وام در لایحه بودجه ۱40۱ به تصویب کمیسیون تلفیق رسید و 
باید دید در صحن علني هم مصوب مي شود؟ اخیرا کار کمیسیون تلفیق بودجه ۱40۱ 
به اتمام رسیده و قرار است از یکشنبه اول اسفند ۱400 آغاز در صحن علني مجلس مورد 
بررسي نمایندگان قرار گیرد.پیشنهاد ورود وام ودیعه مسکن نیز در لایحه بودجه در هنگام 

بررسي در کمیسیون تلفیق به تصویب رسید.

موافقت کمیسیون تلفیق با پرداخت وام ودیعه مسکنحتي لباس بچگانه هم دیگر فروش نمی رود
 گزارش

 نوســان : تلاشــگران ذوب آهن اصفهان موفق شدند با 
ایده ای جســورانه، اقدام به تغییر و اصــلاح طراحی تولید 
تیرآهن های ۲۷ و ۳۰ در کارگاه نــورد 6۵۰ کنند که حاصل 
آن افزایش کیفیت محصول، صرفه جویی و قطع وابســتگی 
به خارج از کشــور اســت. این اقدام به دنبال بروز مشکل 
بسیار جدی در تامین غلتک های  فورج  وارداتی برای تولید 
تیرآهن های ۲۷ و ۳۰ و سایر های ســنگین انجام شد که با 

وجود سه سال پیگیری هنوز تامین نشده است.

به گــزارش   نوســان و به نقــل ازپایــگاه تحلیلی خبــری ذوب 24،
 محمد امین یوســف زاده مدیر مهندســی نورد ذوب آهــن اصفهان 
در این خصــوص گفت: در ایــام دهه مبــارک فجر بــه همت بخش 
طراحی کالیبر این مدیریــت و متخصصان فنی تولیــد در نورد 6۵0، 
مشکلات مربوط به تولید تیرآهن های ســنگین 2۷ و ۳0 )که با تولید 
۳0 شروع شده است( که وابســتگی صد درصدی  به تامین غلتک های 
40 تنی فورج خارجی داشــتند و با ریســک بالای توقف تولید مواجه 

بود، مرتفع شد. 
وی اظهار کرد: این اقدام به دنبال بروز مشــکل بسیار جدی در تامین 
غلتک های  فورج  وارداتــی برای تولید تیرآهن های 2۷ و ۳0 و ســایر

 )BD( ۹00 در قفسه) های ســنگین ) که قیمت بالایی هم دارند H 
در کارگاه نورد 6۵0، که با وجود سه ســال پیگیری هنوز تامین نشده 

است، صورت گرفت.
مدیر مهندســی نورد ذوب آهن افزود:  به دنبال مواجــه با تحریم ها و 
مسیر بسیار دشــوار تامین غلتک های فورج، از حدود 6 ماه پیش و به 
دنبال دو مرحله استفاده ناموفق از غلتک های ریخته گری تولید داخل 
و بروز حادثه برای آنها، با ارائه طرحی جســورانه، برای کاهش نیروی 

نوردی و جلوگیری از حادثه اقدام کردیم.
یوســف زاده با اشــاره به اینکه مراحل کامل محاســبات مهندسی و 
طراحی در چهار ماه به کمک نرم افزار شــبیه ســازی، صورت گرفت، 
بیان کرد: در این راستا به لطف وجود قفسه جدید آلمانی ۵A  و تغییر 
صد در صدی در طراحی، با تراش و آماده ســازی غلتک های مربوطه، 

آن ها آماده ورود به خط شدند. 
وی افزود: بعد از ایــن مرحله، قطعــات تکنولوژی تکمیلــی از جمله 
هادی های جدید آماده سازی شده و در نوزدهم بهمن ماه به خط برده 
شدند و خوشــبختانه بیســتم بهمن ماه پروفیل تیرآهن ۳0 بر اساس 

استاندارد ملی با موفقیت تولید گردید.
مدیــر مهندســی نــورد ذوب آهــن در پاســخ بــه این ســوال که 
طراحــی جدید چــه مزایایی را در پی داشــته اســت چنیــن گفت: 
نیــاز بــه واردات غلتک های فــورج صفر می شــود، انتظــار داریم با 
بکارگیری سیســتم تانــدم میل کــه به لطــف وجود قفســه چهار 
غلتکــی جدیــد )انیورســال جدید ۵A( میســر شــد تاثیــر قابل 
توجهــی در کیفیــت تولیــد و کاهــش مصــرف فلــز و همچنیــن 
شــاخه های طول کوتاه در تیرآهن ۳0 را داشته باشــد، همچنین این 
روش منجر به کاهش قابل توجه مصرف غلتک خواهد شــد و دراستند 
میانی ۸00 که قبلًا با تناژ حدود 60000 تن اســقاط می شــد تا تناژ 

حدود ۳00 هزار تن افزایش ظرفیت پیدا می کند.
علیرضا مهرابی سرپرست خدمات فنی و تولید مدیریت مهندسی نورد 
نیز در ادامه گفت: تولیــد تیرآهن ۳0 با طراحی جدیــد، یک امتحان 
کامل برای بخش مهندســی نورد بود و خداوند را شاکریم که توانستیم 

سربلند از آن بیرون بیاییم.
وی افزود: زمان تکمیل طرح های جدید در نورد معمولاً دو تا سه دوره 
کاری در یک پروســه یک ماهه بــه طول می انجامد، ایــن پروفیل در 
اولین مرحلــه تولید و در یک روز ، بــه نتیجه نهایی رســید و پروفیل 
IPE۳0 مورد نیاز ذوب آهن را آماده تحویل به مشتری کرد، بنابراین 
با اطمینــان می توان گفــت بلوغ صنعتــی، نتیجه این پــروژه بزرگ 

صنعتی است که با حداقل هزینه اجرا شد.
سرپرســت خدمات فنی و تولید مدیریت مهندســی نورد تصریح کرد: 
افزایــش کیفیت و کاهــش هزینه های تولید همیشــه هــدف اصلی 
تیم های صنعتی به شــمار می رود کــه در این زمینه نیــز با انتخاب 
هدف از پیش تعیین شــده و تعریف درست از مراحل طراحی و تولید با 

بهترین شکل این تولید محقق شد.
بــرای   ۷0 دهــه  اواخــر  کــرد:  نشــان  خاطــر  مهرابــی 
تولیــد  از  پــس  و  شــد  تولیــد   ۳0 تیرآهــن  بــار  اولیــن 
ســبد از  محصــول  ایــن  تاســف  نهایــت  بــا  ســاله،  چنــد 
 ذوب آهن به دلیل ریجکتی  بالای ۳0 درصد )خرابی فلزی و پلیســه 
نوردی( و ضــرر ده بودن آن، حذف شــد اما به دلیل نیاز شــدید بازار 

حدود پنج سال پیش مجدداً با همان طراحی، به خط تولید برگشت. 
طی این چند ســال دغدغه مهندســی نــورد، بهبود شــرایط تولید و 
کیفیت محصــول بود که با طراحــی منحصر به فــرد و خاص طراحی 

کالیبر و به کارگیری قفسه ۵A  ) تولید ریل( این مهم محقق گردید.
وی در پایان گفت: این موفقیت را به مدیریت و پرسنل مهندسی نورد 
و به ویژه تیم طراحی کالیبر مهندســی نورد، مردان خســتگی ناپذیر 

کارگاه نورد 6۵0 و کارگاه میانی نورد تبریک می گویم.

تغییر طراحی
 در نورد ذوب آهن اصفهان

باهدف افزایش کیفیت، صرفه جویی و قطع وابستگی  انجام شد؛

 نوسان: نمایشگاه اصفهان مجری 
انحصاری عناوین نمایشگاهی در 

سلیمانیه عراق شد.
به گزارش نوســان و به نقل از روابط عمومی 
شرکت نمایشگاه های بین المللی اصفهان، بر 
اساس این تفاهمنامه، نمایشگاه بین المللی 
اصفهان مســئولیت برگــزاری انحصاری 
برخی از عناوین رویدادهای نمایشگاهی در 
سلیمانیه عراق را بر عهده گرفت.مدیرعامل 
و عضو هیئت مدیره نمایشــگاه بین المللی 
اصفهان در آیین امضای ایــن تفاهمنامه، 
گفت: نمایشــگاه اصفهان به منظور فراهم 
آوردن شرایط مناسب برای معرفی و صادرات 
کالاهای تولید ایران به کشورهای مختلف، 
مسئولیت برگزاری رویدادهای نمایشگاهی 

در سلیمانیه عراق را بر عهده گرفت.
دکتر علیرضــا مرتضوی با تاکیــد بر اینکه 
نمایشــگاه اصفهــان در راســتای تحقق 
چشــم انداز و اهــداف توســعه ای، حوزه 
فعالیت های خود را گسترده تر کرده است، 
افزود: بــه منظور تحقــق برنامه ریزی های 
صورت گرفته، نمایشگاه اصفهان در نخستین 
گام محل دائمــی برپایی نمایشــگاه های 
منطقــه ای اصفهــان در بصــره عــراق را 
سازماندهی و مستقر کرد و در دومین گام، 
با نمایشگاه بین المللی سلیمانیه عراق وارد 
قرارداد همکاری می شود. وی با بیان اینکه 
به دنبال فراهم آوردن شرایط مناسب برای 
صادرات کالاهــای ایرانی به کشــورهای 
مختلف هستیم، تصریح کرد: پس از استقرار 
نمایشــگاه منطقه ای اصفهان در سلیمانیه 
عراق، همکاری های مشترک نمایشگاهی 
میان اصفهان و کشورهای رومانی، فیلیپین، 
تاجیکستان و قرقیزستان نیز در دستور کار 
قرار خواهد گرفت تا شرکت های ایرانی هر 
چه بیشتر از امتیازات و ویژگی های توسعه 
تجاری برخوردار شــوند. مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره نمایشگاه بین المللی اصفهان 
یادآور شد: بر اساس تفاهمنامه امضا شده با 
شرکت نمایشگاه بین المللی سلیمانیه عراق، 
از سوی نمایشگاه بین المللی اصفهان تمامی 
حمایت های لازم برای حضور شرکت های 
ایرانی در این منطقــه صورت خواهد گرفت 
و این اقــدام در نهایت به توســعه صادرات 

غیرنفتی کشورمان منجر خواهد شد.
و  صادرکننــدگان  اتحادیــه  رئیــس 
واردکنندگان اقلیم کردستان عراق نیز در این 
مراسم گفت: این اتحادیه ۱۱ هزار عضو فعال 
دارد که با کشورهای سراسر جهان در ارتباط 
هستند و مراودات تجاری بسیار مطلوبی نیز 
با جمهوری اســلامی ایران برقرار کرده اند. 
شیخ مصطفی عبدالرحمان با اشاره به ارزش 
مبادلات تجاری ایران و منطقه ســلیمانیه 
عراق افزود: حجم مبــادلات تجاری کنونی 
سلیمانیه عراق با ایران هفت میلیارد دلار در 
سال است که تلاش می کنیم این حجم در 
پایان سال 2022 به ۱0 میلیارد دلار افزایش 
یابد. وی با تاکید بر اینکه اصفهان به عنوان یک 
استان صنعتی، می تواند در مبادلات تجاری 
منطقه سلیمانیه عراق نقش بسیار مهمی 
داشته باشد، ادامه داد: اتحدیه صادرکنندگان 
و واردکننــدگان اقلیم کردســتان عراق از 
برگزاری نمایشــگاه های مشترک، استقرار 
پروازهای مستقیم و خواهرخواندگی میان 

اصفهان و سلیمانیه عراق حمایت می کند.
مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی 
سلیمانیه عراق نیز در این مراسم گفت: انعقاد 
قرارداد با نمایشــگاه بین المللی اصفهان از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است چرا که سرفصل 
توســعه همکاری ها و ایجاد رونق اقتصادی 
میان فعالان اقتصادی دو استان خواهد بود. 
حاجی حسن رحیم احمد تاکید کرد: اصفهان 
یک استان صنعتی اســت و بر همین اساس 
سلیمانیه عراق حساب ویژه ای برای حضور 
شــرکت ها و کالاهای ایرانی در این استان و 
همچنین بازار کشــور عراق باز کرده است.

تحلیلگران بازار ســرمایه عنوان می کنند 
شــاخص کل برای عبور از قله یک میلیون 
و ۳00 هزار واحدی و تثبیت در کانال های 
بالاتر نیازمند توان و تحرک بیشتری است 
که تنها از مسیر ورود نقدینگی و بازگشت 
معامله گران به بازار رقم خواهد خورد. روند 
نزولی بورس با عبور از حمایت های نمایشی 
ابتــدای بهمن ماه، از نیمه مــاه جاری آغاز 
شــده بود. به رغم اینکه تلاش می شــد با 
حمایت از سهم های شاخص ساز، شاخص 
کل بتواند دســت کم در کانال ۱/۳ میلیون 
واحدی پایداری کنــد، اما از هفدهم بهمن 
ماه نماگر بورس مجددا در سراشــیبی قرار 
گرفت. بدین ترتیب شاخص کل در این روز 
با ریزش 22 هزار واحدی به آسانی قله ۱/۳ 
میلیون واحدی را از دست داد. طی دو هفته 
گذشته شاخص کل بورس در همین سطح 
نوسان داشــته و اگرچه ریزش بیشتری را 
تجربه نکرده، اما رشد چشمگیری را نیز ثبت 
نکرده است. تحلیلگران بازار سرمایه عنوان 
می کنند به سنت هرساله بورس همچنان 
تا پایان سال در جا خواهد زد، اما امسال به 
دلیل طولانی شدن روند تصویب بودجه و 
تداوم ابهامات مذاکرات وین این روند تشدید 
شده است. طی این مدت شاخص هم وزن 
نیز که همواره از حمایت های بالادســتی 
بی بهره است در مســیر نزولی قرار داشته و 
افت را ثبت کرده است. طی دو هفته گذشته 
این شاخص نیز هم مسیر با شاخص کل در 
سطحی معین نوسان کرده و رشد و ریزش 
خاصی را تجربه نکرده اســت. بدین ترتیب 

در حالی که شاخص هم وزن در روز هفدهم 
بهمن ماه شــش هزار واحد ریــزش کرده 
بود تا روز گذشــته هزار واحد دیگر معادل 
0/۳ درصد افت را تجربــه کرده که حاکی
 از نوسان اندک در سطح ۳2۵ تا ۳26 هزار 

واحد بوده است.

نقش سیاست های پولی 
در ریزش بازار

عباســعلی حقانی نسب کارشــناس بازار 
سرمایه با اشاره به لزوم تحقیق و تحفص از 
بازارسرمایه به »جهان صنعت« می گوید: » 
به اعتقاد من نمی تــوان گفت اتفاقی که در 
بازار ســرمایه رخ داد، فقط به ارکان داخلی 
بازار سرمایه و ســازمان بورس مربوط بوده 
اســت. بلکه در واقع امــری فراتــر از بازار 
ســرمایه در این روند موثر بــود. می توانیم 
بگوییم دولت، بانک مرکزی و معاونت های 
رییس جمهــوری در ایــن رخــداد نقش 
داشته اند.« او می افزاید: »عوامل موثر بر بازار 
ســرمایه به خود بازار محدود نبود و بخش 
عمده آن ناشی از خارج از بازار سرمایه بوده 
اســت. از زمانی که بانک مرکزی تصمیم 
گرفت سود بانکی را ماه شمار کند و نرخ بهره 
بانکی را کاهش دهد، شاهد آغاز دستکاری 
بوده ایم تا زمانی که با وجود کاهش شدید 
نرخ بهره ناگهان تصمیــم گرفتند در تیر و 
مرداد این نرخ را به شدت افزایش دهند که 
این اقدام ضربه ســنگینی به بازار سرمایه 
زد.« کارشناس بازار سرمایه تاکید می کند: 
»بخش عمده مشکلات بازار سرمایه ناشی 

از دستکاری نرخ بهره بوده که متاسفانه به 
آن پرداخته نمی شود و حتی مجلس هم اگر 
تحقیق و تفحصی می کند بیشتر در درون 
بازار سرمایه به دنبال آن است و در حقیقت 
به مشکل ساختاری که فراتر از بازار سرمایه 
رخ داده اســت نمی پردازد.« حقانی نسب 
تاکید می کند: »در درون بازار ســرمایه هم 
ابتدای سال ۹۹ در مدیریت سازمان بورس 
تغییراتی ایجاد کردنــد. در همین حال با 
کنترل برخــی محدودیت ها تلاش کردند 
بازار را با سرعت به سمت بالا حرکت دهند 
تا فرصت عرضه برای ســهامداران عمده را 
بســوزانند. اینها هم مواردی هستند که به 
نظر من بایــد در بحث حقوقی هــا و درون 
بازار سرمایه سنجیده شوند و مورد بررسی 
قرار گیرند.« کارشناس بازار سرمایه تصریح 
می کند: »نکته دیگر در این باره این اســت 
که عدم تامل در عرضه سهام دولت در کنار 
تاخیر در صدور مجوزهای افزایش سرمایه 
نیز از دیگر مواردی است که به وضعیت سال 

گذشته دامن زد.
 همچنین برخی ســهام ها در بــازار وجود 
داشتند که تقاضای زیادی برای آنها وجود 
داشت، اما دولت به عنوان سهامدار عمده از 
عرضه سهم سر باز می زد. مشکلات مربوط 
به صندوق ها را هم باید به این موارد اضافه 
کرد.« او می افزاید: »عوامل موثر در ریزش 
بازار ســرمایه و برخی دســتکاری ها زیاد 
اســت، اما نکته دیگر این است که ابزارهای 
دستکاری دولت و ســازمان بورس در بازار 
سرمایه همچنان وجود دارند.« حقانی نسب 

عنوان می کند: »هم اکنون هــم مردم را با 
روش هایی مثل دامنه نوسان در بازار سرمایه 
گرفتار کرده ایم و مردم ناآشنا غیرحرفه ای را 
با زیان مواجه می کنیم. ابزارهایی که استفاده 
می شود مانند محدودیت های دامنه نوسان 
و ابزارهایــی که نگاه کوتاه مــدت را به بازار 
تزریق می کنند به نظر من ضربه نهایی را به 
سهامداران خرد می زنند که به بازار سرمایه 
دعوت شده اند و سرمایه خود را به این بازار 

آورده اند.«

رشدشاربی 
بعید است!

فردیــن آقابرزگی، تحلیلگر بازار ســرمایه 
با تحلیل شــرایط موجود در بازار سرمایه 
در یادداشــتی می نویســد: طــی دو دهه 
گذشته همواره از سوی اهالی بازار سرمایه 
تاکید می شــد که بازار بــه مجموعه ای از 
حمایت های بنیادین نیازمند اســت و این 
درخواســت مدام مطرح می شــد. پس از 
اتفاقات سال ۹۹، بخش اعظم این خواسته ها 
مورد توجه قرار گرفته است هر چند هنوز 
کاملا مورد مداقه مسوولان نیست. او اضافه 
می کنــد: من فکر می کنم ایــن دو موضع 
یعنی بی توجهی محض در سال گذشته به 
سودآوری شــرکت ها و توجه بیش از اندازه 
کنونی ناشی از هیجان و بیش واکنشی است. 
مثلا حاشیه سود یک شرکت پتروشیمی 
سه تا پنج درصد کاهش می یابد اما قیمت 
آن ۳0 درصــد تعدیل شــده اســت! این 
عدم تناســب ناشــی از رفتارهای هیجانی 
در دوران گذار از ســیل و اصلاحی است که 
آغاز آن در سال ۹۹ بوده است. در حال حاضر 
جای اصلاح بیشتری در بازار سرمایه وجود 
ندارد. اگر موارد خاصی را مســتثنی کنیم، 
اغلب سهام و صنایع در ســطح ارزندگی و 
تناســب منطقی میان ارزش معاملاتی و 
ارزش ذاتی قرار گرفته اند. اما اینکه بازار از این 
برهه عبور کند و بلافاصله یک فضای رو به 
رشد شارپی را تجربه کند، احتمال آن برای 

سال های آتی هم بعید است.
بدون شــک هرچند اینروزها بازار سرمایه، 
مورد حمایت های اســمی و شــعاری قرار 
گرفتــه اما بر اســاس گفتــه تحلیلگران، 
مهم ترین نیاز و محرک بازار ورود نقدینگی 
تازه است. با این حال اما همان گونه که گفته 
شد طی روزهای اخیر بازار همچنان با خروج 
پول حقیقی ها و انفعــال حقوقی ها روبه رو 
بوده و بدین ترتیــب ارزش معاملات خرد 
نیز روندی کاهشــی را تجربه کرده است. 
به نحوی کــه از هفدهم بهمن ماه تاکنون و 
طی هشت روز کاری، ارزش معاملات خرد 
بازار از سه هزار و ۸00 میلیارد تومان به دو 
هزار و 400 میلیارد تومان رسیده است. طی 
هفته پایانی بهمن ماه نیز در تمامی روزهای 
معاملاتی، ارزش معاملات خرد در ســطح 
دو هزار میلیارد تومان نوســان کرده است. 
روندی که حاکی از بازگشت رکود معاملاتی 

به بازار سرمایه است.

 حمایت های نمایشی
  گزارش

نمایشگاه اصفهان؛
مجری نمایشگاه سلیمانیه 

citizen

تحلیلگران بازار سرمایه رشد دستوری بازار را سیاستی شکست خورده می دانند

 نوســان :  معاون خدمات مشــترکین و 
درآمد آبفای اســتان اصفهان گفت: در ۱0 
ماهه امسال ۱۹ هزار و ۵۹۳ انشعاب جدید 
آب و ۱2 هزار ۵۱6 انشعاب جدید فاضلاب به 

متقاضیان واگذار شده است.
سیدمحسن صالح افزود: با احتساب انشعابات 
جدید، تعداد کل انشعابات واگذار شده در ۹۸ 
شهر و ۹4۹ روستای تحت پوشش شرکت 
آب و فاضلاب اســتان اصفهان به ترتیب به 

یک میلیون و 4۳2 هزار و 206 انشعاب آب 
و ۷2۸ هزار و ۸6۳ انشــعاب فاضلاب رسید. 
وی در عین حال آحاد انشــعابات آب واگذار 
شــده را دو میلیون و 4۱0 هزار و ۱۵۸ واحد 
و آحاد انشــعابات فاضلاب واگذار شــده را 
یک میلیون و ۵40 هــزار و ۱۸۱ واحد اعلام 
کرد و گفت: ممکن است به ازای هر انشعاب 
واگذار شــده، چنــد واحد از یک انشــعاب 
اســتفاده کنند و به همین دلیــل همواره 

تعداد آحاد بیشــتر از تعداد انشعابات است.
معاون خدمات مشــترکین و درآمد آبفای 
اســتان اصفهان همچنین از کشــف ۵۸4 
انشــعاب غیرمجاز آب و فاضــلاب تا پایان 
دی ماه امسال خبر داد و افزود: با پیگیری های 
صورت گرفته تاکنون 2۹۹ انشعاب تعیین 
تکلیف شــده و بقیه در حال سپری کردن 
مراحل قانونی خود هستند. وی همچنین از 
شناسایی ۷4 هزار و ۱۵2 کنتور خراب آب در 

این مدت خبر داد و گفــت: تاکنون 2۱ هزار 
و ۹۵0 کنتور به طور کامل تعویض شــده و 
کار تعمیر و تعویض سایر کنتورها نیز ادامه 
دارد. صالح از قرائت ۷ میلیــون و ۳۸۷ هزار 
و ۷40 فقره کنتور آب در ۱0 ماهه نخســت 
امســال خبر داد و افزود: به طور میانگین هر 
۵۱ روز کنتورهای آب در سطح استان قرائت 
می شــود که این فاصلــه باید بــه 4۵ روز

 کاهش یابد.

طی ۱۰ ماهه نخست امسال انجام شد؛

واگذاری ۳۲۱۰۰ انشعاب جدید آب و فاضلاب در اصفهان

به شعارهای حمایتی دولت، طی هفته جاری تمامی  با تشدید بی اعتمادی معامله گران نسبت 
شاخص ها در بازار سرمایه مجددا در سراشیبی قرار گرفتند و ارزش معاملات خرد نیز سقوط کرد. 
این روند در آخرین روز معاملاتی هفته با افت ۸۰۰ واحدی شاخص کل بورس تهران ادامه یافت 
تا نماگر بازار، بهمن ماه را در کانال یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحدی به پایان ببرد. کارشناسان و تحلیلگران بازار 
سرمایه رشد دستوری بازار را سیاستی شکست خورده می دانند که در هیچ مقطعی نتوانسته است روندی پایدار 
را ادامه دهد؛ رویکردی که طی ۱۸ ماه گذشته بارها از سوی مسوولان دولتی و سازمان بورس دنبال شده و هر بار 

نیز سرانجامی نامبارک برای بازار سهام به دنبال داشته است.

هفته نامه نوسان
گروه  بازارها
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ایمان دو نیم است نیمی از آن شکیبایی و 
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 احسان سلطانی/ اقتصاددان

احتمـالا شـما هـم در شـبکه هـای مجـازی خوانـده اید که 
زیباتریـن مجـری دنیا ایرانی اسـت. یا اگر سـارقان شـما را 
مجبـور کردند کـه رمز کارت بانکی تـان را وارد کنیـد، آن را 
برعکـس وارد کنیـد آنگاه پلیـس می فهمد و به کمک شـما 
مـی آیـد. یـا دیوار چیـن از مـاه دیده می شـود. یا نـام کرم 
بسـتنی )و در نتیجـه آیـس کریـم( از کریم باسـتانی که در 
شـهر ری یـخ فـروش می کـرده گرفته شـده.  وقتـی با یک 
مطلـب برخورد کردیـم باید چیـکار کنیم؟ نشـریه گمان ۱۴ 
قاعده و سـرنخ کاربـردی برای تفکـر انتقادی )موشـکافانه( 

ارایـه کـرده که کمـی آن را بازنویسـی کردم.
اولیـن تسـت؛ منبع )رفرنـس(: آیا منبع معتبـر دارد؟ این مطلب یـا ادعا بر 

چـه مبنایی اسـت و از کجا چنین حرفـی درآمده؟
کل ماجـرا یـا یـک قطعـه فیلـم و تکـه عکـس: یک عکـس همان قـدر که 
بـه انـدازه  هـزار خـط نوشـته حـرف دارد میتواند هـزار داسـتان تخیلی نیز 
درسـت کنـد. زاویـه  خاص فیلمبـرداری، مشـخص نبـودن اتفاقـات قبل و 
بعـد از آن تکـه  جـدا شـده از فیلـم، ربـط دادن عکـس به مطلـب نامرتبط، 
دسـتکاری عکـس و فیلم )فتوشـاپ( و … فرصت را برای داسـتان  سـازی 
تخیلـی ایجـاد می کنـد. مثـلا عکـس کودکـی که مار داخل سـرش اسـت.

بعضـی اصـلا از روی یـک عکـس مخـدوش، شـروع مـی کننـد و یک خبر 
می سـازند! 

اعـلام زمان هـای نسـبی بـه جـای ذکـر تاریخ مشـخص: یک سـاعت پیش، 
دیشـب، بـه تازگـی، از فـردا، آخریـن دسـتاوردها و … بـرای مثـال بیـش 
از سـه سـال اسـت کـه شـایعه  »بـه تازگـی گـوگل بـرای تغییر نـام خلیج 
فـارس رای گیـری اینترنتـی گذاشـته«. یا »آخریـن تحقیقات دانشـمندان 

ژاپنی…«
دردا کـه راز پنهـان خواهـد شـد آشـکارا: عباراتی که نشـان می دهـد رازی 
مخـوف یـا سـندی فوق محرمانـه کشـف شـده: شـرکت های دارویـی برای 
کم نشـدن سودشـان نمیگذارند شـما بدانیـد لیمو همه بیماریهـای لاعلاج 
را درمـان میکنـد! یـا نامـه ی فـوق  محرمانه و مسـقیم درباره  زلزلـه  تهران! 
جمـلات خبـری علمی طـور امـا مبهم: دانشـمندان ]سـریع بپرسـید کدام 
دانشـمندان؟[ کشـف کرده انـد که خـوردن کـره در سـاعت ۱2 ظهر باعث 
.... کدام پژوهش؟ چه سـالی؟ نتایج آن در کدام نشـریه علمی کجا منتشـر 

شـده؟ نمونـه آمـاری چند نفر بوده اسـت؟ 
آدم های بدون نام: هر جا شـنیدید که گفته شـد »کارشناسـان معتقدند« 

یـا »بـه گزارش شـاهدان عینی« رد نکنید اما شـک کنید. 
ارجـاع دروغیـن خبرهـای ناشـنیده بـه خبرگزاری هـای بسـیار مشـهور و 
معتبـر بـرای اعتبار بخشـی به مطلـب: در اینگونه مطالب بـه صورت خیلی 
کلی نوشـته میشـود منبع: سـی.ان.ان یا بی.بی.سـی. یا پلیس فتا. یا ارجاع 
بـه منابـع غیرواقعـی با اسـمهای عجیب و غریـب و پر ابهت: شـبکه  خبری 
Alien News  فرانسـه، شـبکه آزادنـگاران بـدون مـرز، تیـم تحقیقاتـی 

دکتـر چوانگ در مرکـز توکیو! 
تحریـک شـدید احساسـات از طریـق اغـراق در داسـتان های غم انگیـز، 
عکس هـای دلخـراش، تحریـک حـس وطن  پرسـتی یـا اعتقـادات مذهبی 

و... نشـانه اولیـه بـرای دروغ بـودن اسـت.
عـدم ارتبـاط منطقـی و تخصصـی منبع با متـن: مثلا رئیـس مرکز »قلب« 

ژاپن گفته اسـت سـیگنال موبایـل برای »مغز« مضر اسـت!
اینترنـت و گـوگل منبـع نیسـتند! اینهـا ابزارهـای جسـتجو هسـتند. هـر 
چیـزی در آن پیـدا شـود درسـت نیسـت حتـی اگـر صـد جـا تکرار شـده 
باشـد. انگلیسـی بـودن یـک مطلـب هم بـه معنی معتبـر بودنش نیسـت! 

انگلیسـی زبـان هـا هـم بـه انـدازه مـا اسـتعداد گـول خـوردن دارند. 
»آیا می دانید«ها! نادانسـته های کوچک و سـطحی جهان آنقدر زیاد اسـت 
که تشـخیص راسـت بودنشان بسیار مشـکل اسـت. زیاد آن ها را باور نکنید 

حتی اگر هم راسـت باشـند تغییری در زندگی شـما ایجـاد نمی کنند. 
شـاهدان غیبـی! همـه مـا افـرادی را دیده ایـم کـه در دفـاع از یـک ادعـای 
عجیـب مـی گوینـد: »یکـی از دوسـتانم بـا چشـم خـودش دیـده!«. برای 
احتـرام بـه شـعور خودمـان هم کـه شـده درخواسـت کنیم با آن شـخص 

سـوم گفتگـو کنیم.
شـیوه  نـگارش و سـطح علمی  بـودن: اشـتباه املایـی و نگارش شـتابزده و 

غیرحرفـه ای هم نشـانه خوبی اسـت.  
زیبایـی مسـاوی صحـت نیسـت: داشـتن عکس هـا و ظاهـر گرافیکـی زیبا 
یـا تدویـن یـک ویدئـوی حرفـه ای دلیلـی برای درسـت بـودن آن نیسـت. 
بسـیار دیده شـده بـرای مطالب چرنـد تصاویر گرافیکی زیبا یـا حتی ویدئو 

سـاخته انـد و افـراد فریب ظاهـر آن را خـورده اند.

تجویز  راهبردی
بـرای وقـت خـود ارزش قائـل باشـیم و اصـولا به هـر چیزی گـوش نکنیم 
و مطالبـی را بخوانیـم کـه فکر می کنیم هم درسـت باشـد هـم بدردبخور. 
بـرای شـعور خـود ارزش قائـل باشـیم و اجـازه ندهیـم دیگـران هـر ادعای 

غلطـی را بـه ما بفروشـند.
برای زمان و شـعور جمعی نیز ارزش قائل باشـیم و سـواد رسـانه ای و تفکر 
انتقادی را توسـعه دهیم. در کتاب اسـتراتژی توسـعه ایران گفته شده برای 
تربیت نسـل توسـعه آفرین، باید به تفکر انتقادی مجهز شـویم تا در مقابل 
زودپذیـری، تلقیـن پذیـری، القـاء پذیـری، خرافه پرسـتی، فرمان بـرداری، 
شـخصیت پرسـتی و تقلیـد و سـلطه گـری و سـلطه پذیری بایسـتیم. این 

۱4 سـرنخ اولین گام.

خبري که مي نویسیم چند اصل مهم دارد تا باعث ناراحتي 
خواننده ها نشــود....جزییات این اخبار نباید مشمئز کننده 
و ناراحت کننده باشــد. من بارها دیدم درباره جزییات قتل 
مي نویسند... باید هدف را تشخیص بدهیم. با انتشار جزییات، 
هدف براي نوجوانان و آنهایي که عبرت باید بگیرند برعکس 
مي شود چون جامعه را متشــنج مي کند. انتشار فیلم سر 
بریده را گرداندن، وظیفه روزنامه نگاران نیست. هدف اصلي 
باید تنبه جامعه باشــد. مهم ترین مساله است که متاسفانه 
این نکات را رعایت نمي کنیم در حالي که در گذشــته این 
کار را مي کردیم .... دبیران و سردبیران رسانه ها و به خصوص 
دبیران حوادث باید این نکات را یاد بدهند و از انتشــار این 
جزییات جلوگیري بشــود. باید از خود بپرسیم هدف ما از 
چاپ خبر جنایت هاي وحشتناک چیست؟ گزارش ها باید 
هشداردهنده باشند اما برخي گزارش ها  افکار خوانندگان را 

متشنج می کند. وقتي مساله خفاش شب پیش آمد، هدف 
ما از انتشــار گزارش ها چه بود؟ به خانم ها و دخترها هشدار 
بدهیم... ما در گزارش هاي مان به پلیس هشــدار مي دادیم 
که باید از رفت وآمد جنایتکارها و فریب دهندگان جلوگیري 
کند. وقتي هدف را بشناسیم، نحوه انتشار گزارش مشخص 

خواهد بود.
در جنایت اهواز، مهم این است که قرباني، یک کودک بوده 
پس یکي از اهداف نوشــتن این گزارش مي تواند پرداختن 
به هشــدار درباره تبعــات ازدواج هاي کودک همســري و 
ازدواج هاي اجباري باشــد. البته در این میان ممکن است 
رسانه هم قرباني شود. ولي باید توجه کنیم که یکي از دلایل 
چنین جنایاتي علل رواني ناشــي از مشکلات و افسردگي 
جوانان است. طبق آمارهاي رســمي، از چهار نفر در سنین 
جواني، یک نفر دچار بیماري رواني قابل درمان است. در این 
کشور، حتي سرماخوردگي را درمان مي کنند اما بهداشت و 
درمان رواني به طور کامل فراموش شده در حالي که بسیار 
باید مورد توجه باشد. رسانه باید درباره این حوادث بنویسد 
تا به جنبه ها و بیماري هاي رواني جامعه هم توجه شود. این 
جنایات باید ریشــه یابي شــود. یکي از دلایل این جنایات، 
نداشتن تفریحات سالم و بي توجهي به مسائل اجتماعي و 
بي توجهي به بحران رواني و افسردگي جوانان و ازدواج هاي 
نامناسب اســت و حتي خیانت ها مي تواند به قتل و جنایت 
منجر شود. ولي باز هم تاکید مي کنم هیچ رسانه اي نباید از 

جزییات صحنه هاي شنیع این جنایات بنویسد.

نتایج پژوهشی که توسط محققان دانشگاه مک گیل کانادا انجام شده است، نشان 
از گوشی موبایل قرار  به استفاده  اعتیاد  ایرانی در رتبه ششم  می دهد کاربران 
دارند. از میان 24کشور مورد بررسی، کشورهای چین، عربستان سعودی و مالزی 
در رده های اول تا سوم هستند و کشورهایی مانند آمریکا و آلمان که از جمله 
کشورهای در حال توسعه در عرصه دیجیتال به شمار می آیند، در بخش های 

انتهایی جدول جای گرفته اند.

بررسي ها از رشد محسوس اجاره بها نسبت به نیمه اول امسال حکایت دارد؛ این در 
حالي است که دي ماه امسال تورم سالانه اجاره ۳0 درصد بالاتر از تورم خرید و فروش 
مسکن بود. بنا بر اعلام بانک مرکزي در آذرماه امسال نرخ رشد سالانه اجاره بها در کل 
کشور ۵4 درصد و در شهر تهران ۵۱ درصد بوده است. از آذر تا دي ماه نیز، اجاره بها 
4.6 درصد افزایش یافته که پس از دخانیات و غلات، بازار اجاره رتبه سوم تورم ماهیانه 

را به خود اختصاص داد.

سرنوشت تعيين سقف  براي اجاره بها؟رتبه ایران در »وابستگی به موبایل«
چگونه احمق نباشیم!

 گمان 

 بازار ژورنالیسم

چگونگي نوشتن از جنایت
نگاره

اقتصاددان 

 مـی گوینـد شـاه عباس خواسـت به فردی بخشـش 
کنـد گفـت از من چیـزی بخـواه و آن مرد هـم بفکر 
نوعـی در آمـد پایـدار بـود گفـت حکمی به مـن بده 
کـه هر کس یـک الاغ دارد یک درهم و اگـر الاغ ماده 
بـود دو درهـم بـه من بدهـد.  شـاه عبـاس گفت در 
آمـد زیادی عایـدت نمی شـود گفت در حکـم اضافه 
کن که صاحـب الاغ اگـر  دو زن دارد یک درهم اضافه 
بدهـد و اگـر لنـگ بود هـم یک درهـم.  شـاه عباس 
پرسـید در مـورد صاحب الاغ مطلب دیگـری نداری و 
مـرد که قبـلا در مورد موضـوع فکر نکـرده بود گفت 
اضافـه کـن که اگر اسـم او ابوالقاسـم بود یـک درهم 

اگـر یک چشـمش هم کـور بود یـک درهـم بدهد.
ایکتمرد حکــم را گرفت به خیابان چارباغ رفت برای دشــت، اولین 
کسی که سوار الاغ عبور کرد را گرفت که یک درهم بر حسب حکم 
شــاه بده.  مرد به التماس افتاد که این الاغ کلا یک درهم نمی ارزد، 
وقتی صورتش معلوم شد یک چشــمش کور است ضابط گفت یک 

درهم دیگر هم طبق حکم بده. 
گفت من پایم لنگ اســت مجبورم با این الاغ رفت و آمد کنم به من 
رحم کن و دست از ســرم بر دار، مرد گفت باید یک درهم دیگر هم 

بدهی می شود سه درهم! 
در این کشمکش معلوم شد الاغ ماده است مرد گفت یک در هم دیگر  
هم باید بدهی می شود چهار درهم. یک عابر که از آن طرف عبور می 
کرد و ما جرا را دید به صاحب حکم گفت به این بیچاره رحم کن دو 

زن دارد. صاحب حکم گفت باید پنج درهم بدهی جار و جنجال توجه 
عابرین را جلب کرد و آشنایی به مرد الاغ سوار گفت ابولقاسم موضوع 
چیست؟ و صاحب حکم گفت اسمت هم ابولقاسم است طبق حکم 

شاه می شود شش درهم.
 مرد بیچاره گفت پس بگو این مالیات بر ابوالقاســم اســت، الاغ را 

گذاشت و با پای لنگ فرار کرد.  
بسیاری از صاحبان کســب و کار و در آمد هم در کشور ما به خاطر 
انواع عوارض و مالیات و تامین اجتماعی و هزینه های شــهرداری و 
غیره الاغ را گذاشته اند فرار کرده اند یعنی کارگاه و کارخانه و شرکت 

را بسته اند و یا خواهند بست. 
یک روز صحبت از اخذ مالیــات از خانه های خالی اســت، یک روز 
مالیات از سپرده های بانکی، یک روز از موجودی زیور آلاتی که خانم 
ها در منزل دارنــد، یک روز عوارض خروج، یــک روز مالیات خروج 
مازاد بر عوارض خروج، یک روز مالیات بر اموال غیر ضروری، یک روز 
مالیات بر  اضافه شدن ارزش سهام و اموال) در شرایط تورمی این خود 

می شود واویلا(...!!!  
حال فکر می کنید مالیات بر ابوالقاسم شوخی بوده است؟ این که به 
بهانه های مختلف، و واقعا بهانه، از مردم پول گرفته شود و دلیل آن هم 
این باشد که دولت ) حکومت( نمی خواهد یک باز سازی در ساختار 
مالی خود انجام دهد و پیوسته چشــم به منابع مردم و اخذ آن دارد 

عواقب نا هنجار اقتصادی مختلفی ببار می آورد. 
در بحث های منطقی گویا چنین اســت که ابتدا یــک یا چند پایه 
مالیاتی تعریف می کنند مثل ثروت و یــا در آمد )یا مصرف( منطقا 

بخش هایی از آن را برای اطمینان از تامین زندگی مردم معاف و با نرخ 
ها و شیوه های مشخص از مازاد مالیات می گیرند. مالیات وصله پینه 

ای آسیب رسان و کم بازده و فساد آور است. 
بعد می شــود صحبت عوارض، عوارض در ســنت مالی کشور ما در 
مقابل ارائه خدمات خاص اخذ می شود. مثل عبور از اتوبان که حفظ 

خدمت رسانی آن هزینه نگهداری و تعمیرات را لازم می کند.
 اخذ عوارض بدون مشخص بودن خدمات بی معنی یعنی غیر عادلانه 
است.  هم اکنون بســیاری از پرداخت ها از جمله مالیات موسوم به 
مالیات ارزش افزوده قابل توجیه نیست حال چگونه باید بفکر یافتن 

راه های جدید برای تکاندن کیسه مردم باشیم؟

عوارض یا مالیات بر ابوالقاسم!

تورم و رشد کشاورزی دستوری
دستمزد ها

اگرحقـوق مـردم ۳ تـا 4 برابـر شـود به 
قـدرت خریـد سـال ۹0 بـر می گردیـم؛ 
متاسـفانه اصـل برنامـه ایـن بـوده کـه 
ارزش دسـتمزد ها را تـا جـای ممکـن 

کنند. کـم 
رشـد  کـه  می دهـد  نشـان  آمار هـا 
اقتصـادی در دهـه اخیر چیـزی نزدیک 
بـه صفر بوده اسـت. با اینحـال وضعیت 
قـدرت خرید مردم به مراتـب از این هم 
بدتـر و بـه طـور میانگیـن ۳ تـا 4 برابـر 
بدتـر از ۱0 سـال پیـش شـده اسـت. 
رشـد بـالای نقدینگـی که شـهریور ماه 
امسـال بـه رقـم بی سـابقه 406۷ هـزار 
میلیـارد تومـان رسـیده، اثـرات مخربی 
بـر تـورم نیز داشـته اسـت. سـوی دیگر 
ماجـرا شـرایط رکودی حاکـم بر اقتصاد 
سیاسـت های  نتیجـه  در  کـه  اسـت 
پولـی و بانکـی در کنـار عقـب نشـاندن 
دسـتمزد ها ادامه یافته اسـت. در چنین 
شـرایطی دولت هـا بـه بهانـه مقابلـه بـا 
تـورم دسـتمزدها را بـه شـدت پاییـن 
اسـتدلال  دسـت  ایـن  نگه داشـته اند. 
دولت هـا حاکی از نوعی فرافکنی اسـت.
درسـت اسـت کـه نقدینگـی بـا تـورم 
ارتبـاط دارد، امـا اینطور نیسـت که تنها 
عامـل موثـر بـر تـورم در ایـران باشـد. 
دولتمـردان بـه این دلیل بـر تاثیر عامل 
نقدینگـی بـر تـورم تاکیـد می کنند که 
تاثیـر متغیر هـای دیگـر مثـل افزایـش 
در  دولـت  ناکارآمـدی  دلار،  قیمـت 
کاهش هزینه ها، فسـاد و غـارت اقتصاد 
کم رنـگ  را  خـاص  گروه هـای  توسـط 

دهند.  جلـوه 
رابطـه نقدینگـی بـا تـورم یـک بـه یـک 
رشـد 40  کـه  نیسـت  اینطـور  نیسـت. 
 40 رشـد  موجـب  نقدینگـی  درصـدی 
درصـدی تـورم در کشـور شـود. در ایـن 
حالـت فرضـاً ۱۵ درصـد تـورم بـه علـت 
نقدینگـی داریـم. عـده ای می گوینـد اگـر 
دسـتمزد ها افزایـش یابـد، تـورم سـنگین 
نمی کننـد  توجـه  امـا  داشـت.  خواهیـم 
مـا  اقتصـاد  کـه  دلایلـی  از  یکـی  کـه 
دچـار چرخـه مخـرب رکـود می شـود، از 
دسـت رفتـن قـدرت خریـد مردم اسـت. 
بنگاه هـای تولیدکننـده نیـز هم بـه علت 
سـرمایه گذاری  هـای نادرسـت و مدیریت 
ضعیـف و هـم بـه علـت اینکـه بـه دنبال 
رانت جویی هسـتند، دچار مشکل هستند.
اقتصـاد ایـران بـه شـدت دچـار رکـود 
ایـن رکـود کسـی خریـدار  اسـت. در 
خیابان هـا  در  اگـر  نیسـت.  اجنـاس 
بـه چشـم می بینیـد  کنیـد،  حرکـت 
کـه مـردم خریـد نمی کننـد و فقـط 
سـعی می کننـد بـه نحـوی هزینه های 
سـال   4 کننـد.  تامیـن  را  اولیه شـان 
متوالـی اسـت کـه رشـد هزینه هـا بـه 
بیشـتر  دسـتمزد ها  رشـد  از  شـدت 
بـوده اسـت. چیزی کـه در تاریـخ ایران 
بی سـابقه بوده سـرکوب مـزدی بالا طی 
ایـن 4 سـال یک واقعیـت انکارناپذیر در 

اقتصـاد بـوده اسـت.
اصـل سـوق دادن بحـث تـورم در ایران 
بـه افزایش دسـتمزدها، فرافکنی اسـت. 
چطـور اسـت کـه ۷ تـا ۸ برابری شـدن 
قیمـت ارز به صـورت ناگهانـی، افزایش 
ارز ترجیحـی،  قیمـت بنزیـن، حـذف 
 ۱0 و  جهانـی  قیمت هـای  افزایـش 
برابری شـدن قیمـت کامودیتی ها هیچ 
کـدام باعث تـورم نمی شـود، امـا بهبود 
انـدک قـدرت خریـد مـردم باعـث تورم 

می شـود؟

جامعه

براسـاس آمارهـای سـال گذشـته مرکز آمـار ایران، اگـر هزینه 
کل یـک خانـوار )از تمامـی افـراد خانـوار( حـدود ۷00 الـی 
یـک میلیـون و 600 هـزار تومـان در مـاه باشـد، ایـن خانواده 
در دهـک یـک قـرار می گیـرد و جـزو ۱0درصـد فقیرتریـن 

خانواده هـای جامعـه اسـت.
اگـر هزینـه خانـوار حـدود یـک میلیـون و ۷00 هـزار تومـان، 
را در دهـک دو قـرار می دهـد. هزینـه دو میلیـون  خانـواده 

تومانـی خانـوار را در دهـک سـوم جای گـذاری می کننـد.
 افـراد حاضـر در دهـک چهـارم هزینه خانوارشـان حدود سـه 
میلیـون تومـان اسـت و بـرای خانوارهـای دهـم پنجـم هزینه 
سـه میلیـون و ۵00 هـزار تومـان بـرآورد می شـود کـه دهـک 

میانـی محسـوب می شـود.
هزینـه حـدود چهـار میلیـون و سـیصد هـزار تومانـی بـرای 
افـراد از دهک ششـم محسـوب می شـود و هزینه پنـج میلیون 
بعـدی یعنـی دهـک هفتـم  بـه دهـک  را  تومانـی خانوارهـا 

می بـرد. 
 رقـم حـدود شـش میلیـون و ۷00 هـزار تومان هزینـه خانوار 
دهـک هشـتم فرض شـده و دهک نهـم حدود هشـت میلیون 

تومـان هزینه دارد.
هزینـه  تومـان  میلیـون  دهـم حـدود ۱6  نهایـت دهـک  در 
خانـوارش می شـود کـه ایـن دهـک ۱0 درصـد ثروتمندتریـن 

افـراد جامعـه هسـتند را تشـکیل می دهـد.

چطور بفهمیم در چه دهکی قرار داریم؟

   هادی حیدری


